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DOSEŽKI V GENETIKI IN SELEKCIJI ČEBEL

DR. JOVAN KULINCEVIÖ

Iz posvetovanja v Polju  1982 

UVOD

Insekti so najbolj množična skupina 
živih bitij na zemlji. V endar sta le 
medonosna čebela in sviloprejka v 
gospodarskem pomenu zanimivi za člo
veka. Že od davnine se je človek za
nim al za čebelje produkte in bil od 
njih  bolj ali manj odvisen. Težko 
je  ugotoviti, od kdaj natančno se 
človek ukvarja  s čebeljimi pridelki. 
Čeprav danes odvisnost človeka cd 
njih  ni več tako občutna, so med in 
drugi čebelji pridelki za moderno km e
tijstvo in prehrano prebivalstva vedno 
bolj pomembni. M odernizacija v km e
tijstvu, posebno pa kem ijska sredstva, 
ki jih  uporabljajo, močno zm anjšuje
jo opraševanje v naravi. Brez čebel bi, 
posebno p ri nekaterih  poljedelskih 
rastlinah, težko dosegali zadovoljive 
pridelke.

Pom anjkanje hrane je danes svetov
ni problem. Lahko si predstavljamo, 
koliko bi lahko medonosna čebela p ri
spevala k povečanju km etijskih p ri
delkov, če bi pri selekciji čebele izko
ristili vsaj del moderne genetične teh
nike, ki jo danes uporabljajo p ri vzreji 
in odbiri domačih živali. Posebno velja 
to za našo državo, ki ima, na splošno 
vzeto, velike uspehe p ri odbiri polje
delskih rastlin  in domačih živali. Vseh 
teh uspehov pa v  čebelarstvu niso iz
koristili.

O lajševalna okoliščina pri selekciji 
čebel je  njihova genetična raznovrst
nost. P ri različnih rasah, tipih in rodo
vih opazimo velike razlike v obnaša
nju, ki jih  lahko z večjim ali manjšim 
uspehom s pomočjo selekcije pojača- 
mo ali preusmerjamo.

So pa tudi težave, ki so, posebno v 
preteklosti, preprečevale h itrejši na

predek v genetiki in selekciji čebel. 
Predvsem  velja to za matico, ki se 
pari med letom in z več tro ti in daleč 
od panja. Nad tem  dogajanjem  nima 
čebelar nobenega nadzora in nobenega 
vpliva. Večkratno parjenje matice z 
večjim  številom trotov onemogoča za
nesljivo ocenjevanje vrednosti matice 
in uspešnost ali neuspešnost čebelje 
družine v celoti. V zadnjih petdesetih 
letih so z uvajanjem  um etnega ose
m enjevanja dane večje možnosti za 
genetiko in selekcijo čebel.

b o l j š e  Če b e l e

Nerealno bi bilo pričakovati, da bo
mo s kakršnokoli selekcijo enkrat za 
vselej dobili »super čebelo«, ki bo za
dovoljila vse čebelarjeve zahteve. P ri
čakujemo pa lahko, da bo čebelarska 
znanost s pomočjo sodobnih genetičnih 
spoznanj vzredila boljše rodove ali va
rian te  čebel.

Vsak čebelar ima svojo predstavo o 
tem, kakšna naj bi bila ta  »boljša če
bela«. Največ je  takih, ki bi želeli, da 
bi čebela prinašala veliko več medu, 
kot ga prinaša zdaj. Č ebelarji začetni
ki si želijo čebele, ki sploh ne bi pi
kale. Tam, k jer imajo veliko ‘težav s 
čebeljimi boleznimi, bi želeli, da bi 
vzredili čebelo, ki bi bila odporna pro
ti določeni bolezni ali proti več bolez
nim hkrati. N ekateri čebelarji bi želeli 
čebele, ki se h itro  razvijejo zgodaj 
spomladi zaradi akacijeve paše, drugi 
pa čebele s poznejšim razvojem, če se 
njihova glavna paša prične pozneje.

V zadnjem času pridobivam o vse 
več čebeljih pridelkov (matični mle
ček, propolis, čebelji strup in vosek). 
S selekcijo bi lahko pridobivanje 'teh 
produktov močno povečali. Predvsem 
velja to za specializirano čebelarsko 
pridelavo. P rav  tako lahko selekcija



čebel veliko pripom ore p ri opraševa- 
n ju  posameznih poljedelskih rastlin. 
P r i tem  so že dosegli določene uspe
he.

Kot vidimo, je  mogoče vzrediti ča- 
belo z določenimi zaželenimi lastnost
mi. Da bi nam  uspelo, moramo poiska
ti prim eren večji ali m anjši kraj (lo
čen od drugih čebeljih območij), kjer 
bi lahko selekcija potekala nemoteno. 
Znano je, da je selekcija drago in dol
gotrajno delo. Ce čebeli kake lastnosti 
p retirano  povečamo, lahko zaradi tega 
izgubi nekatere druge dobre lastnosti.

Da bi lahko nadzorovali napredek v 
selekciji, posebno še ekonomskih last
nosti čebel, jih  moramo m eriti (koli
činsko). To pomeni, da moramo stalno 
in natančno opazovati in prim erjati 
čebelje družine na terenu. To delo pa 
je  odvisno od razm er v naravi, ki se 
m enjajo vsako sezono. Veliko je vpli
vov, ki jih je  |e lo  težko nadzirati. Pa 
vendar je  ta  način m erjenja omogo
čal napredek v selekciji. To se kaže 
predvsem  v povečani beri medu.

Mnogo bolj natančno lahko merimo 
različne lastnosti pa tudi delovne spo
sobnosti čebeljih družin v laboratori
jih. V začetku prejšnjega desetletja so 
na ta  način opravili m eritve v The 
Ohio S tate University, Columbus, 
Ohio. Ob tej priliki so testirali čebele 
na odpornost proti virusni bolezni, 
znani pod imenom paraliza čebel. Po
stopek teh m erjenj je opisan v več de
lih (Kulinčevič in R othenbuhler 1973, 
Kulinčevič, Thompson in Rotherbuh- 
le r 1974. leta).

NAČINI SELEKCIJE ČEBEL

V praksi so do zdaj pri selekciji če
bel kontrolirali parjenje matic na tri 
načine:

1. prosto parjenje ob selekciji po ma
terin i strani,

2. uporaba izoliranih predelov za 
parjen je  matic in trotov (plemenilne 
postaje,

3. um etno osem enjevanje matic.
V prvem  prim eru izberemo čebeljo 

družino oziroma matico, ki ima dolo
čene dobre lastnosti. Iz te  dobre m ati
ce se bo izlegla generacija m ladih m a
tic. Te m atice se bodo prosto parile s 
tro ti v tem  območju. Se pravi, da ni
mamo nobene kontrole po očetovi 
strani. Poleg tega se m atica pari z več 
troti. Tako dosežemo določen napredek 
v selekciji čebel, vendar to ni način, 
ki bi omogočal vrhunske dosežke v po
gledu produktivnosti v čebelarstvu. 
Vseeno pa je bolje, kot pa ne delati 
ničesar.

Plem enilna postaja omogoča določe
no stopnjo kontrole nad izvorom tro 
tov. To je odvisno od boljše ali slab
še izoliranosti k raja , k je r poteka p ar
jenje. Včasih so mislili, da je kraj do
volj izoliran, če je  4—5 km oddaljen 
od drugih čebel. Danes vemo, da troti 
letijo  mnogo dlje. Tudi sicer je težko 
poiskati tak  odročen kraj, k i je m arsi
kdaj odvisen od razgibanosti terena.

Umetno osem enjevanje omogoča po
poln nadzor nad izvorom trotov. 
Umetno pa osemenjujemo samo v 
znanstvene namene, m edtem  ko prva 
dva načina uporabljajo v širši čebelar
ski praksi.

SELEKCIJA NA ODPORNOST
PROTI HUDI GNILOBI ČEBELJE 

ZALEGE

Prv i so pričeli uporabljati plem enil
ne postaje za m atice v Evropi. Ven
dar so zabeležili uspehe v selekciji v 
tridesetih  letih  v ZDA. P ark  je z dve
ma sodelavcema zbral 25 čebeljih d ru 
žin iz raznih k ra jev  Združenih držav 
Amerike. Te čebele so bile odporne 
proti am eriški gnilobi. Poleg teh so iz
brali še šest okuženih čebeljih družin, 
ki so bile občutljive za ameriško gni-



Kletke za laboratorijsko testiranje čebel 
delavk. Te čebele se izležejo v inkuba
torju, nakar jih prestavimo v kletko za 
testiranje. V kletki je košček satja, ki 
ima celični relief samo na eni strani. V 
taki kletki imamo vedno po 50 čebel. Ta
ko je možno meriti različne lastnosti če

bel delavk

lobo. Nato so odbrali še nekaj kontrol
nih čebeljih družin, ki so jih  okužili 
s to boleznijo. Do konca sezone so bi
le vse čebelje družine (okužene, občut
ljive in kontrolne) m rtve ali hudo po
škodovane. Tudi od 25 odpornih d ru 
žin jih  je pomrlo 18'. Samo 7 čebeljih 
družin ali 28 %> n i kazalo znakov bo
lezni.

Iz tabele št. 1 lahko vidimo, kako se 
je odpornost s pomočjo selekcije po
večevala in dosegla leta 1949 98 °/o.

D rug poizkus, da bi dobili odporno 
čebelo proti hudi gnilobi čebelje za
lege, so pričeli leta 1954. Izvajali so 
ga s pomočjo um etnega osemenje
vanja m atic (Rothenbuhler 1958). 
Ena od lastnosti, ki je prispevala 
k  odpornosti proti hudi gnilobi, je 
bilo dejstvo, da so čebele delavke 
odporne linije nagonsko zelo hitro  či
stile um rlo in gnilo zalego iz celic. 
Spore Bacilus larvae so se v prebav
nem  trak tu  odpornih larv  zelo težko 
in  počasi razvijale.

Tabela št. 1. Napredek v selekciji pro
ti hudi gnilobi čebelje zalege (Vale in 
Rothenbuhler)

Zap.
St. Leto

St.
okuženih

družin

Zdrave 
družine 
konec 
sezone 

v “/o
1 1935 25 28
2. 1936 27 33
3. 1937 114 71
4. 1938 111 81
5. 1939 148 92
6. 1940 89 78
7. 1941 59 86
8. 1942 90 73
9 1943 89 76

10. 1944 55 98
11. 1945 66 98
12. 1946 101 92
13. 1947 37 81
14. 1948 68 71
15. 1949 62 98

SELEKCIJA NA INTENZIVNOST 
ZALEGANJA IN VEČJI PRIDELEK 

MEDU

Cale in Gowen (1956) sta raziskova
la vpliv intenzivnosti zaleganja m ati
ce na pridelek medu. Vzredili so in- 
nato pa m erili heterozni efekt p ri hi
bridne linije, da so jih  pozneje križali, 
bridih. S topnja inbridinga p ri različ
nih linijah se je  gibala od 56,7 do 65,8 
odstotka. Z analizo so ugotovili prisot
nost heteroze glede na intenzivnost 
zaleganja in bere medu. P et do šest Fi 
matic je  bolj intenzivno zalegalo od 
svojih staršev, š tiri pa so bile boljše 
od najboljšega roditelja, k ar zadeva 
pridelek medu. Če bi zaleganje jajčec 
izrazili v odstotkih, potem bi se ta  gi
bal od 105 do 166 °/o v prim erjavi z 
najboljšim  roditeljem, k ar pomeni po
večanje v  poprečju za 35,5 %>. P ri Fi 
matici je  pridelek m edu znašal od 96 
do 129 °/o, k ar je bilo za 14,7 °/o več 
kot pri najboljši starševski družini.

Inbridne linije so v  tej genetični 
š tudiji pokazale razlike tako v speci



fični kot v splošni sposobnosti kombi
niranja. Kaže, da je  bila vendarle ak
tivnost genov tisto, kar je bilo v sploš
ni kom binacijski sposobnosti bolj važ
no za pridelek medu kot intenzivnost 
zaleganja.

Vrednost heterozisa p ri vzreji čebel 
je  odvisna od tega, če je  nazorno raz
vidno, da so hibridi uspešnejši kot ti
ste čebele, ki niso bile podvržene se
lekciji in križanju. Na podlagi takih 
prim erjav  so vzredili znane ameriške 
hibride čebel starline in midnite. Ta
ko kot p ri koruzi imamo tudi tukaj 
lahko enojne in dvojne hibride.

Ko govorimo o križanju čebel, so 
znani hibridi, ki nastanejo s križanjem  
ekotipov ali posameznih geografskih 
ras. S tem  se je veliko ukvarja l dr. 
F. R uttner v  Zvezni republiki Nemčiji 
in dr. L. Bornus iz Poljske.

SELEKCIJA ITALIJANSKE ČEBELE
V IZRAELU

Cohen in sodelavci (1978) so od leta 
1962 do 1974 izvedli selekcijski pro
gram, s katerim  so hoteli ugotoviti, ali 
je  mogoče s sistem atično selekcijo po
večati produktivnost italijanske čebe
le, ki so jo leta 1949 uvozili v Izrael, 
da bi zam enjala domačo palestinsko 
čebelo.

Podatki, ki so jih  dobili po 13 letih 
testiran ja  potom stva odbranih matic, 
so pokazali zelo dober genetični na
predek pri povečanju pridelka medu. 
Po drugi stran i pa selekcija na plod
nost m atice ni dala pričakovanih uspe
hov glede delavnosti čebeljih družin 
p ri pridelku medu. V endarle menijo, 
da boljša plodnost m atice pri zelo 
zgodnjih pašah lahko dobro vpliva na 
produktivnost čebel.

Tabela 2. Povpreči letni pridelek medu in število zaleženih celic p ri testiranih  
čebeljih družinah

Leto Donos medu Celice zalege
št. št. čebeljih 

družin kg št. čebeljih 
družin

št. celic 
v tisočih

1. 1962 28 33,9 2 29,5
2 1963 21 27,2 21 26,0
3. 1964 16 43,9 15 25,6
4. 1964 16 40,9 18 21,2
5. 1966 34 49,9 12 17,8
6. 1967 36 53,8 36 22,9
7. 1968 46 41,8 46 27,9
8. 1969 78 39,9 77 29,8
9 1970 84 48,9 81 28,7

10. 1971 72 56,8 66 25,8
11. 1972 60 57,3 57 31,9
12. 1973 33 65,3 32 33,8
13. 1974 36 43,1 36 32,4

Skupno 562 48,0 499 28,2

Selekcijski diferencial je znašal v 13 
letih 17,5 kg medu, k ar pomeni, da se 
je  produkcijski potencial povečal za 
4,7 kg letno.

Čeprav območje parjenja ni bilo po
polnoma izolirano (5—6 km), je bil na
predek očiten, na zalegi pa tudi ni bi
lo opaziti znamenj inbridinga.

K er je  dednost p ri sposobnosti na

b iran ja  m edu (h») statistično izraču
nana in znaša 0,54, pomeni, da je v 
tem  prim eru selekcija uspešno sred
stvo, da dosežejo čebelje družine več
je učinke p ri nab iran ju  medu. P ri se
lekciji na boljše zaleganje m atice je 
bil vpliv dednosti veliko m anjši (h2 ~
0,10) in zato itudi pridelek medu ni bil 

večji.



SELEKCIJA NA ODPORNOST
Če b e l  p r o t i  v ir u s n i  p a r a l i z i

(Hairless-Black Syndrome)

Kulinčevič in R othenbuhler (1975) 
sta prvič, z uporabo laboratorijskega 
testiran ja  v kletkah, vzredila odporne 
in neodporne linije čebel proti virusni 
bolezni čebelje družine. Do tedaj so 
mislili, da samo ena v rsta  virusa po
vzroča to bolezen odraslih čebel (Bai
ley s sodelavci 1963). Kulinčevič in 
drugi (1969) pa so dopuščali možnost, 
da je  teh  virusov, povzročiteljev para
lize, več. Pozneje so ugotovili, da je 
tem u res tako. Medtem pa so odkrili 
p ri čebelah 14 oblik virusa.

Ta program  so začeli s trem i čebe
ljim i družinami, ki so imele naravno 
oplojene matice. Te družine niso ka
zale nobenih znamenj virusne okužbe. 
To seveda ne pomeni, da v teh druži
nah ni bilo virusov v latentni obliki. 
Iz teh čebeljih družin oziroma matic 
so vzredili nove m atice in trote. Z 
um etnim  osemenjevanjem in s spermo 
enega tro ta  so dobili nove rodove če
bel, ki so jih  nato testirali na občutlji
vost in odpornost proti virusnem u eks
trak tu , ki so ga dobili od okuženih če
bel. E kstrak t v sladkorni raztopini so 
dajali m ladim čebelam v laboratorij
skih kletkah. Opazovali in beležili so 
znake bolezni in um rljivost čebel. Ta 
preizkus je  tra ja l 14 dni. Nato so na 
osnovi ugotovitev odbrali tr i  najod- 
pornejše in tr i  naj občutljivejše matice 
za nadaljnjo selekcijo. Tako so s se
lekcijo po štirih  generacijah dobili ge
netično odporne in neodporne linije 
čebel proti virusni paralizi. Čeprav je 
bila ta  selekcija opravljena izključ
no na osnovi laboratorijskih testov, so 
te  čebele v naravnem  okolju pokazale 
enake rezultate, kot so jih  ugotovili že 
v  laboratoriju.

Pri selekciji je izredno pomembna izbira 
vzrejnega materiala.

SELEKCIJA NA POVEČANO 
ZBIRANJE SLADKORNE 

RAZTOPINE V LABORATORIJSKIH 
RAZMERAH

Ce vzamemo iz čebelje zalege (v la
boratoriju) vzorce m ladih čebel, jih 
prenesem o v laboratorijsko kletko in 
jim  damo 20 ml sladkorne raztopine v 
razm erju 1 : 1 (prostorninsko), opazi
mo, da čebele delavke iz različnih če
beljih družin potrebujejo različno dol
go, da prenesejo sladkorno raztopino 
na košček sata, ki je p ritrjen  na steno 
kletke. Ponovni poskusi iz istih čebe
ljih  družin so dali podobne izide. Če
belje družine, iz katerih  so gruče po 
50 čebel h itre je  jem ale sladkorno raz
topino v laboratorijskih kletkah, so tu 
di v naravi dosegale večje bere medu 
(Kulinčevič in sodelavci, 1974). Na 
podlagi tega spoznanja so izvedli se
lekcijski program  (5 generacij) na hi
tro in počasno jem anje sladkorne raz
topine v laboratorijskih razm erah. Na 
ta  način so vzredili linijo čebel, ki so 
se obnašale povsem različno (Ruthen- 
buhler in sodelavci, 1979). Med selek
cijo so prim erjali obnašanje čebel raz
ličnih linij v laboratoriju  in v naravi.
V drugi generaciji selekcije,so se ob
našale čebele v narav i v skladu z ob
našanjem  v laboratoriju. V četrti ge
neraciji pa tega odnosa ni bilo več. To 
pripisujejo dejstvu, da je bila ta  se



lekcija izvedena izključno na podlagi 
rezultatov, ki so jih  dobili v  labora
toriju  in da je  ta enostranskost razlog 
za različno obnašanje čebel v labora
to riju  in v naravi.

To metodo testiran ja  čebel delavk 
je  sprejelo več avtorjev v Kanadi, 
ZDA, Zahodni Nemčiji, Finski in Bel
giji-

s e l e k c i j a  Če b e l  n a  d a l j š o
ŽIVLJENJSKO DOBO

V čebelarski lite ra tu ri se občasno 
pojavijo prispevki, ki poudarjajo po
m embnost dolžine življenja čebel de
lavk v čebelji družini. Menijo, da ob
stajajo  v tem  pogledu razlike med 
različnimi geografskimi rasam i čebel. 
P rav  tako vemo, da obstajajo razlike 
v dolžini življenja čebel delavk zno
tra j ene rase. Kulinčevič in Rothen- 
buhler (1974) s ta  s pomočjo laborato
rijskih kletk prišla do ugotovitve, da 
je  ta  razlika precejšnja in da je na 
prim er znašala p ri čebelah delavkah 
italijanske rase 30 do 45 dni med 21 
čebeljimi družinami.

Upoštevajoč pomembnost življenj
ske dobe čebele delavke med čebeljo 
pašo, so pričeli v  čebelarskem labora
to riju  (Bee L aboratory — The Ohio 
S ta te  University, Columbus, Ohio) se
lekcionirati, da bi s pomočjo genetike 
prišli do linije čebel z daljšo in k ra j
šo življenjsko dobo. Postopek v  selek
ciji je bil podoben kot p ri selekciji na 
odpornost pro ti virusni paralizi in pri 
laboratorijskih poizkusih p ri jem anju 
sladkorne raztopine.

V drugi generaciji selekcije so do
segli občutno (statistično) razliko med 
linijo čebel z dolgo in linijo čebel s 
kra tko  življenjsko dobo (Kulinčevič in 
Rothenbuhler). Dokazali so, da se tu 
di življenjska doba čebel delavk s po
močjo selekcije lahko spremeni.

Milne (1980 A, 1980 B, 1980 C) je s 
kombinacijo m erjenja dolžine življe
n ja  čebel, njenega nagona po zbiranju

sladkorne raztopine in po m erjenju 
teže čebeljega telesa razvil metodo, po 
kateri naj bi se ravnali kanadski če
belarji p ri selekciji čebel na  pridelek 
medu. Ta av tor je  našel povezavo med 
tem i trem i elem enti in  pridelkom  m e
du na čebeljo družino.

SELEKCIJA NA DRUGE LASTNOSTI
p r i  Če b e l a h

Znano je, da čebelarji v praksi sa
mi selekcionirajo na barvo čebel. Po
sebno je  bilo to izraženo v ZDA pri 
italijanski čebeli. V Nemčiji so bili po
sebno pozorni na kubitaln i indeks kril, 
v  južni A m eriki pa v  zadnjem  času 
nam enjajo vso skrb temu, da bi 
zm anjšali napadalnost iz A frike uvo
ženih čebel.

D recher je  selekcioniral v dveh 
sm ereh na število kriln ih  kaveljcev. 
Ta eksperim ent je nadaljeval Concales 
prek mnogih generacij čebel. To delo 
je leta 1974 prikazal Kerr.

Rojivost čebeljih družin je velika 
ovira za velike pridelke medu. Tudi 
ita lastnost se lahko s selekcijo menja. 
To je  dokazal Drecher (osebno poro
čilo), ko je  selekcioniral v obeh sm e
reh na rojivost in nerojivost.

Iz tega kratkega pregleda selekcij
skih raziskav je  razvidno, da se lahko 
mnoge lastnosti medonosne čebele ge
netično m enjajo, kar lahko pripom ore 
k  povečanju in napredku čebelarstva. 
Seveda ne moremo računati s stood
stotnim i uspehi in v zelo kratkem  ča
su. Selekcija je  drag in dolgotrajen 
proces, p ri katerem  lahko znanost od
igra odločilno vlogo.
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ČEBELARJEVA OPRAVILA V MAJU
FRANC KOLENC

Pravim o, da je  maj mesec mladosti, 
k ar velja še posebno za čebeljo druži
no. Čebele so v tem času skoraj na v r
huncu svoje moči in v panju  je  polno 
m ladih čebel, ki pričenjajo delati. To 
so čebele delavke, ki bodo ob dobri 
paši, ko bodo stare  nad 20 dni, napol
nile medišča. Č ebelarji bomo ravno iz 
te generacije točili konec m aja in v ju 
niju, če jim  bomo omogočili pašo s 
prevozom ali pa bo ta  na stalnem  me
stu  glede na  vrsto rastlinstva, ki je v 
trikilom etrskem  pasu okoli čebelnjaka 
oziroma stojišča nakladnih panjev.

Kaj vse bomo morali delati čebelarji 
in na kaj je  treba še posebej paziti?

1. Še naprej bomo pospeševali raz
voj čebeljih družin z dražilnim  k r
m ljenjem  za bližnjo glavno pašo.

2. Načrtno in strokovno bomo širili 
prostor čebeljim družinam, p ri AŽ pa
n ju  s prestavljanjem  pokrite zalege v 
medišče in p ri nakladnih panjih  z za
m enjavo vrstnega reda naklad in do
dajanjem  naklad.

3. Preprečevali bomo rojilni nagon 
z dodajanjem  satnic v gradnjo, z izre
zovanjem gradilnega sata, skrbeli za



ravnotežje pokrite in odkrite zalege s 
širjenjem  prostora itd.

4. Redno bomo pregledovali čebelje 
družine vsakih 10 dni in  beležili po
sebnosti v zvezek te r hk ra ti očistili 
podnico.

5. Skrbeli bomo, da bo v AŽ panju 
vsaj 4 in več kg medu; če ga ne bo, 
bomo čebele krm ili glede na to, da je 
v  m aju poraba hrane največja.

6. Iz močnih čebeljih družin bomo 
vzgojili m lade m atice bodisi strokovno 
ila pa s pokritim i rojevim i matičniki 
tistih  družin, ki se bodo pripravljale 
za rojenje zaradi prem ajhnega prosto
ra  v panju.

7. Proti koncu m aja si bomo prip ra
vili rezervne družine z m ladimi m ati
cami. Lahko pa jih  pripravim o začasno 
tudi s starim i, ki smo jih  z nekaj sati 
odstranili iz gospodarskih panjev, ka
terim  smo dodali mlado oziroma v njih 
iz pokritih m atičnikov vzgojili drugo 
matico.

8. Nastavimo osm ukalnike za cvetni 
prah, če imamo v program u čebeljih 
pridelkov tudi nabiranje cvetnega p ra
hu.

9. Tisti čebelarji, katerih  čebele 
im ajo varroozo, naj pridno izrezujejo 
pokrito trotovsko zalego iz gradilnih 
satov in jih  sproti pretopijo v vosek.

10. Posebna skrb  velja čuvanju re
zervnega sa tja  pred voščenim moljem.

11. Čebelarji, ki bodo prevažali, 
se bodo pripravili na prevoz čebel in 
postavili ob cvetočo oljno repico svoje 
prem ične čebelnjake, k jer bodo točili 
med oljne repice, čebelarji ob morju 
pa bodo točili m ed akacije.

Še bi lahko našteval, pa naj bo za 
zdaj dovolj.

V enem čebelnjaku ali na enem 
stojišču se vse čebelje družine ne raz
vijejo do enake moči, zato bomo po
zorni na družine, ki zaostajajo za naj
močnejšimi. Tem bomo pomagali z ne
kaj zaleženimi sati in mladimi čebela
mi iz rezervnih družin. Pokrito zalego 
s sati lahko vzamemo še izredno moč
nim  družinam , katerim  ne moremo več 
širiti prostornine, in jih dodamo šib
kejšim. Slabiče smo odstranili že v 
aprilu  z združevanjem  družin ali z 
dodajanjem  celih rezervnih družin.

V m aju vse cveti in  tak ra t imajo 
m lade čebele, stare  od 12 do 18 dni. 
močno razvite voskove žleze im stalni 
dotok medičine jih  sili v gradnjo sat
ja. Tega čebelar ne sme zamuditi. Gra- 
dilni sat, ki smo ga že prej vstavili na 
kraj panja, bo dal znamenje, da so če
bele priprav ljene na gradnjo satnic in 
tak ra t naj čebelar vstavi ob zalego eno 
ali dve satnici. To maj bosta predzad
n ja  sata, ali predzadnji sat, za katere
ga smo pripravili mesto tako, da smo 
prestavili pokrito zalego v medišče, če

Plemenilčki iz sti
ropora so dobri za 
vzrejo matic Na 
višku sezone, ko 
so dovolj živalni, 
jih lahko uporabi
mo kot rezervne 

družinice



Vzreja matic s cepljenjem ličink je v svetu najbolj razširjena

je  imela določena družina že zaleženih 
8 ali več satov. Čebelar, ni nim a 
varrooze, izrezuje deviško satje iz 
gradilnika vsakih 5 dni, ko je  komaj 
zaleženo, ali pa so žrke stare  do tri 
dni. Čebelarji, pa, ki imajo varroozo, 
pa izrezujejo trotovski gradlni sat 
vsakih 18 dni, ko je  zalega pokrita in 
so tro ti že zabubljeni. Tako zalego 
prerežem o in iz sata z udarci izbijemo 
zalego v večjo posodo z vodo. Tako 
skoraj izpraznjeo satovje prekuham o 
oziroma takoj pretopim o v  vosek.

P ri občasnih stalnih pregledih čebe
la r sam oceni, katere panje m ora na
tančneje pregledati vsakih 10 dni in 
katere samo kontrolno. To ugotovi po 
obnašanju čebel in  m6či čebelje d ru 
žine. Vsekakor pa so občasni pregledi 
potrebni, saj m ora čebelar vedeti, kak
šno je s tan je  vsake čebelje družine, če 
je  zalega zdrava, če so znaki rojenja, 
če so pogoji za gradnjo satnic in  če 
ima družina dovolj hrane, kar je  naj
važnejše. Čebelar ne sme dopustiti, da 
bi imela čebelja družina v  plodišču 
prazne ali suhe sate. Skoraj vse ce
lice naj bodo polne zalege, medu in 
cvetnega prahu. To je  važno posebno 
za neprekinjeno enakomerno zaleganje 
m atice in za polnjenje medišča ob p ri
četku paše. Ko se pojavi tudi skrom 
nejša paša in v plodišču ni suhih sa

tov, so čebele prim orane polniti m e
dišča in tako bomo točili tudi ob slabi 
paši. Če pa je  plodišče suho, bodo če
bele najprej napolnile z medom plo
dišče in šele nato, če bo paša še tra ja 
la, medišče. Čebelar bo ob skromnejši, 
pa tud i ob dobri paši ob eno slabo to
čenje.

Vzrejevalci matic trdijo, da čebe
la rji z vzrejo m atic po naravni poti iz 
rojevih matičnikov pospešujejo roji- 
vost krajnske čebele. Vemo, da p re
težna večina čebelarjev m enja matice 
z rojenjem  ali pa jih  vzgoji iz rojevih 
matičnikov. V tem  mesecu je lahko 
dobiti roj e ve m atičnike, iz katerih  na 
razne načine v prašilčkih od dva do 
8 A 2 satov vzgojimo m lade matice. Če 
se odločimo za zamenjavo m atice in 
želimo vzgojiti mlado matico iz rojeve- 
ga matičnika, moramo vedno ugoto
viti, iz kakšnih nagibov se je določena 
čebelja družina odločila za rojenje. Če 
im a m atičnike in želi ro jiti družina, ki 
ni dovolj živalna in ni do zadnjega 
kotička panja nabita s čebelami, po
tem  je jasno, da je izredno rojiva in 
iz njenih m atičnikov ne bomo vzrejali 
matic. Drugače pa je, če se je  čebelja 
družina v AŽ panju, v  katerem  ni 
mogoče več širiti prostora, razvila do 
take moči, da ji je  panj pretesen. P ri 
tej je  bil prostor tisti, k i jo je  prisilil



v rojenje. Rojevi m atičniki tak ih  d ru 
žin pa so po moje prim erni za vzrejo 
mladih gospodarskih matic, ker je bila 
določena čebelja družina prim orana 
rojiti, im ela je izredno rodovitno m a
tico, čebele so bile delavne in tako 
imajo m atičniki vse dobre lastnosti. Iz 
njih  bomo dobili dobre matice. Pokri
te  m atičnike iz teh  panjev previdno 
izrežemo in jih  vsadimo v pripravljene 
prašilčke. Če jih  vsadimo v prašilček, 
p ripravljen  iz čebel drugega panja, 
zavarujem o m atičnik z matičnico. Ko 
se m atica v prašilčku izleže in  zaleže 
sa t ali dva, zamenjamo staro matico 
z mlado.

M atičnike lahko uporabim o še za 
d irektno zamenjavo za staro matico 
v  gospodarskem pan ju  z vcepljenjem 
maitičnika. Ce to napravim o nekaj dni 
pred glavno pašo, imamo dvojno ko
rist.

Prvič smo dobili mlado matico, d ru 
gič pa smo za nekako 10 dni pred 
glavno pašo in med njo prekinili zale- 
ganje in s tem sprostili čebele, da so

se usm erile predvsem  na nabiranje 
medičine. Odpadlo jim  je za nekaj dni 
delo s krm ljenjem  ličink in s tem  do- 
našanje vode in cvetnega prahu.

Panj, v katerem  smo zam enjali m a
tice z vsajenim  pokritim  matičnikom, 
je  treba po osmih dneh pregledati in 
ugotoviti, če so čebele m orda potegni
le zasilne m atičnike in če se je m atica 
izlegla.

V tem času se posebno hitro  razvija 
voščena vešča, ki uničuje rezervno sa t
je, ki ga še nismo nastavili v medišča. 
Tako satje najlažje očuvamo dalj časa 
v hladnem  prostoru tako, da ga vsa
kega posebej obesimo na drog, kjer 
ga prevežemo z vrvico ali žico. Viseči 
sat je  gibljiv in se ne dotika drugih. 
Zato ga voščena vešča veliko kasneje 
napade in še ito ne p rav  močno. Čebe
la r ima v viseče sate vedno vpogled in 
ko ugotovi, da ga je  napadla voščena 
vešča, ga zažvepla v prim ernem  pro
storu, v zaprti omari, v pokritem  čeb
ru  ipd.

NAŠI ZNANI ČEBELARJI
MIRKO PAVLIN — SEMIČ

1. Kakšen je bil začetek vašega če
belarjenja?

Živali in naravo, zlasti pa čebele, 
sem vzljubil že kot kratkohlačnik med 
zadnjo vojno. Ko se je  vojna začela, 
sem im el 10 let in tud i že dva kranji- 
ča. Oče mi je napravil čebelnjak in 
proti koncu vojne sem že imel v njem 
panje raznih mer, med njim i ekspor- 
tovce in A Ž  panje. Med vojno so bila 
na srečo dobra, medovita leta lin tako 
sem že lahko poskusil sladki dar na
rave, kar mi je dalo še več poguma.
V moji rodni vasi, to je  v Vodicah pri 
Gabrovki, prej nii bilo čebel. S čebe
lam i se v  našem bližnjem in daljnjem  
sorodstvu ni nihče ukvarjal. V sosed
nji vasi je  živel starejši čebelar. K nje

mu sem vedno z veseljem zahajal in 
dobil skromne, toda zelo koristne nar 
svete.

2. Kako ste se učili čebelariti in 
kakšne težave ste imeli ko t začetnik?

Po vojni me je oče poslal v km etij
sko šolo na Malo Loko. Tam so na 
mojo srečo imeli tudi lep čebelnjak, 
v njem  pa 30 AŽ panjev. Čebele je 
oskrboval neki učitelj iz Šentlovrenca 
na Dolenjskem. Vodstvo šole je  kmalu 
spoznalo, da imam veselje do čebel in 
tako sem postal pomočnik pri vseh 
opravilih v čebelnjaku. Po končani 
šoli so me zaposlili na tem  posestvu 
in mi določili delo sad jarja  in čebelar
ja. S tem  so se tudi začele težave, kajti 
mlad človek misli, da se pridobi zna



Tudi opazovalni 
panj je  pri hiši. 
Čebele v njem ze
lo radi opazujejo 

otroci

nje kar na mah. Uvidel sem, da sem 
na začetku poti in da bo potrebno še 
veliko znanja, predvsem  prakse. Leta 
1953 je  Slovenski čebelar objavil raz
pis za vpis v dveletno čebelarsko šolo 
v Ljubljani. Sprejeli so me in sem se 
usposabljal za poklic čebelarja. Povem 
naj, da sva postala čebelarja samo dva 
iz te  šole, vsi drugi so šli v druge, 
lažje poklice. Sošolec, tud i zelo na
darjen  in priden fantič, nekje s P ri
morskega, Ivan Gril, je  km alu zapustil 
domovino in se naselil v daljni A vstra
liji. Tam je  ustanovil lepo čebelar
sko »mini farmo« in  imel odlične us
pehe, žal pa tudi nesrečo. Ko se je 
odpravljal na čebelarski sestanek, je 
v prom etni nesreči umrl.

Mene so takoj po končani šoli posla
li k družbenim  čebelam v Metkovič v 
dolino Neretve. Naj povem, da so tam 
odlične razm ere za čebelarstvo, rekel 
bi, pravi eldorado. Tam sem čebelaril 
dve leti s še starejšim a čebelarjem a 
Lojzetom Jakšičem  in Nikom G rabri
janom; oba sta iz Kočevja. Bila sta mi 
dobra p rija te lja  in svetovalca. Če me 
vprašate po začetnih težavah, bi rekel, 
da je  vsak začetek težak. K er sem pa 
optimist, sem vse težave premagoval 
z dobro voljo in delovnim poletom.

3. Kaj priporočate m ladim  čebelar
jem  začetnikom?

Čebelar začetnik naj bo skromen, 
delaven in pogumen. Začne naj z 
m anjšim  številom čebeljih družin v 
panjih, ki m u jih  svetujejo starejši, 
izkušeni čebelarji. Učijo naj se tehno
logije čebelarjenja predvsem  za tisti 
panj, za katerega so se odločili. Opazu
jejo naj življenje čebel in si znanje 
stalno izpopolnjujejo. Naj se organizi
rajo v  čebelarsko organizacijo, tam  so
delujejo in pomagajo drugim  čebelar
jem. Poznam prim ere, ko so bili začet
niki res pogumni in delavni in so po
stali dobri čebelarji, pa tud i take, ki 
so km alu ugotovili, da s čebelami ni 
nič. P ri itakih ljudeh res ni nič, če mi
slijo, da bodo čebele kar v kante no
sile med. Brez m uje se še čevelj ne 
obuje!

4. V  kakšnih panjskih sistem ih ste 
čebelarili in kakšne izkušnje imate?

Čebelarim  v 10-satnem A 2 panju  in 
10-satnem LR panju. Oba tipa panja 
sem že pred dvajsetim i leti začel te
m eljito preizkušati.Vedno sem mislil, 
da bom pač obdržal tistega, ki se bo 
bolje izkazal. Oba tipa panja sem iz
popolnjeval, tako da imam danes 150 
A 2 gospodarskih družin in 70 nase



ljenih LR panjev in rezervne družine, 
ki pripadajo takem u številu panjev. 
Povem naj, da sem obdržal oba tipa 
panja samo zato, ker sem imel v obeh 
dobre uspehe. LR panjem  štejem  v 
slabo to, da so naklade težke za p re
kladati in  da niso prim erni za preva
žanje. Je  pa res, da je opravljanje d ru 
žin v LR panju  veliko lažje kot v AŽ 
panjih.

5. Kakšno čebelarsko opremo imate 
in kje ste jo nabavili?

Če me vprašate po čebelarski opre
mi, naj povem, da sem se k ar za silo 
opremil. Imam vse nujne pripomočke: 
od kasetnega točila na električni po
gon do izdelovalnika satnic. Oprema 
je  sodobna in dokaj prikladna. Imam 
jo od naših domačih izdelovalcev, ne
kaj pa tudi iz Nemčije in Avstrije.

6. Katere čebelarske pridelke pride
lujete in  kakšen je vaš poprečni pri
delek?

Pridelujem  med, cvetni prah, pro
polis, vosek, matični mleček in čebelji 
strup. Čebelji pridelki so močno od
visni od vrem enskih in pašnih raz
mer, vendar čebelar lahko veliko 
vpliva na količino pridelka. Večletni 
poprečni pridelek medu brez preva
žanja je pri meni okrog 18 kg na panj; 
imel pa sem letno že 72 kg na gozdni 
paši.

7. Kako preprečujete rojenje?
Z rojenjem  nim am  posebnih težav, 

zato ker redno obnavljam  m atice in 
selekcioniram, poskrbim, da imajo 
družine dovolj prostora v rojilni dobi.

8. Kako spomladi pospešujete raz
voj družine?

Za spomladanski razvoj poskrbim 
že jeseni, zato tudi nimam zimskih 
izgub. V drugi polovici m arca dam 
vsaki družini 3 kg sladkorno-medene- 
ga testa. Drugega opravila spomladi 
pri čebelah nimam, dokler družine ni
so tako močne, da jim  nastavim  satje 
tudi v medišče.

9. Kaj naredite z voščnami in kalco 
si zagotovite satnice?

Pokrovce od pokritega medu, pre- 
zidke in satje gradilnikov kuham  in 
topim sam. Satnice izdelujem  sam iz 
lastnega voska. Za kuho in izdelavo 
satnic imam svojo opremo.

10. A li sami zrejate matice in ka
ko?

Za izmenjavo matic načrtno skrbim 
že dolga leta.V ta  nam en strogo odbi
ram  rodove najboljših lastnosti. Za 
zrejo matic in dodajanje sem do zdaj 
uporabljal 4- in 5-satne prašilčke. Za 
osvežitev krv i p ri čebelah sem vedno 
skrbel tako, da sem vsako leto dobil 
iz drugih rojev nekaj družin ali m a
tic. V letošnjem letu  načrtujem  širšo 
zrejo matic (1000) v plemenilnikih 
sistema LR, kakršne sem videl na 28'. 
m ednarodnem  kongresu čebelarjev v 
Acapulcu v Mehiki. Potovanje v Me
hiko mi je delno omogočila DO Medex, 
za k ar se ji zahvaljujem  tudi na tem 
mestu.

11. Na kakšen način zam enjujete  
matice in kako pogosto?

Matice zamenujem tako, kot sem že 
omenil: z dodajanjem  4- ali 5-satnih 
pražilčkov in dodam matico na satu 
z družinico. Dodajam tudi v matični- 
cah. Matice zam enjujem  redno vsako 
drugo leto, če se pokaže slaba, pa tudi 
prej.

12. A li vozite čebele na pašo in ka
tero?

Povem naj, da sem včasih veliko vo
zil na razne paše po Jugoslaviji. Zad
njih 10 let nisem peljal nikam or, ker 
sem se usm eril na druge čebelje p ri
delke. Računam pa, da bom še preva
žal na pašo.

13. Kako točite med in kako pre
prečujete rop?

M ed točim  na k lasičen  način , ob vez
no v  zaprtem  prostoru  in  n ajveč na  
enem  m estu, k jer im am  vso  oprem o za 
točenje. O ropanju vem  to, da je  treba  
paziti, da do tega  ne pride. Če se pa



Stojišče mojih LR 
gospodarskih pa

njev

kje pojavi, je to  zakrivil čebelar sam. 
Vedeti je  treba, da so čebele ustvar
jene zato, da nabirajo med oziroma 
nek tar in da ga nabirajo tam , k jer ga 
najdejo, pa čeprav v  shram bi, če jim 
je  to  omogočeno, ali v sosednjem pa
n ju  ali čebelnjaku.

14. Kateri je  največji problem, ki 
ga imate v čebelarjenju?

Problem ov v čebelarstvu ni malo. 
Vedno je treba iskati novih rešitev, no
ve in lažje načine čebelarjenja in si 
seveda prizadevati za večji pridelek. 
Problem  bo nastal, ko se bo varrooza 
razširila na vsa čebelarstva. Računam, 
da bo zatiranje ite bolezni terjalo  naj
manj dvajset odstotkov več dela kot 
zdaj. Pridelek pa zato ne bo večji. Ve
like težave in problem e delajo razni 
strupi, ki jih  uporabljajo v  km etijstvu. 
Še druge težave so, ki tarejo  čebelar
je, vendar se na tem  m estu ne da 
vsega napisati.

15. Kako zazim ite čebele?
Zazimujem vedno močne družine.

Zadnji pregled družin opravim  v d ru 
gi polovici avgusta ali še v  začetku 
septem bra. Če se pojavi slabša druži
na, jo likvidiram , ker vem, da je  vzrok 
zanjo slaba matica, ki ne sodi v  če
belnjak. Na njeno mesto dam takoj 
družino iz rezerve. Za rezervo imam

7-satarje. Čebelam pustim  za zimsko 
zalogo do 5 kg medu, dokrm im  pa še 
do 10 kg sladkorja. K rm ljenje skle
nem v drugi polovici septem bra. V 
A 2 panju  zazimujem v plodišču. Me- 
dišče pokrijem  s tanko plastjo časo
pisnega papirja in  z 2 cm debelim sti
roporom. To zadostuje za dobre d ru 
žine, v  panjih  pa ni vlage, kar je zelo 
važno. LR družine prezim ujem  v eni 
nakladi, prosto stoječe. Na vmesni 
pokrov, ki služi tud i za pitalnik, pa 
položim debelejšo plast časopisnega 
papirja ali izoprem. V tako zazimlje
nih panjih  čebele dobro prezimijo, 
ker ni vlage niti prepiha.

16. A li je  pri vas dobro organizira
no prerečevanje in zdravljenje čebe
ljih nalezljivih bolezni?

Lahko rečem, da je  malo čebelar
skih organizacij, ki bi dovolj skrbele 
za preprečevanje in širjen je nalezlji
vih bolezni. T renutno je  najbolj prob
lem atična varrooza. Ne smemo pa pod
cenjevati drugih bolezni, ki niso nič 
manj nevarne. Predvsem  je  to huda 
gniloba; tudi nosema ni nedolžna 
stvar. Za nosemo lahko rečem, da je 
pobrala ali oslabila že mnogo čebe
ljih  družin, tud i zato, ker čebelarji 
niso mogli kupiti zdravil. Fum agilina 
preprosto ni bilo in če ga še za spomla



dansko krm ljenje ne bo, bo marsikdo 
lahko ob čebele. Tega pa čebelarji ne 
bodo krivi sami. Za čebelarsko d ru
štvo Semič naj povem, da smo že leta 
1980 organizirali pregled drobirja za 
vse člane. V letu  1981 smo dali dro
b ir v pregled samo nekateri, vendar 
gledamo, da je  zajeta celotna površi
na našega območja. Letos bomo pričeli 
preventivno zdraviti zoper varroozo. 
Za zdravilo bo poskrbelo društvo. Me
nim, da bi m orala b iti veterinarska 
služba bolj agilna pri preprečevanju 
in  zatiran ju  nalezljivih čebeljih bo
lezni.

17. Kako naj bi bilo po vašem m ne
n ju  organizirano pospeševanje čebe
larstva?

Za pospeševanje čebelarstva bi mo
rali skrbeti prav vsi čebelarji: za iz
boljšanje pašnih razm er, za močne in 
zdrave družine, za izobraževanje čla
nov in ne nazadnje za podmladek itd. 
Ko se je  pojavila varrooza tudi v J u 
goslaviji, so se nekateri razpisali na 
vse mogoče načine in naredili paniko 
p ri čebelarjih. Kaj so ti ljudje nare
dili zoper to  nadlego, pa vemo. Čebe
larji so zdravila sami uvažali iz Japon
ske. Take in podobne stvari ne sodijo 
v napredek čebelarstva. Mislim, da bi 
m oral biti nekdo bolj odgovoren in 
delati organizirano za napredek tudi 
tistih  čebelarjev z m anjšim  številom 
panjev, saj vemo, da je  vsake čebelje 
družine škoda, če propade in ni važno 
čigava je.

Mislim, naj bi delovne organizacije, 
ki predelujejo čebelje pridelke, ali re
publiške čebelarske zveze imele učite
lje, čebelarske strokovnjake, ki naj bi 
n a  terenu učile m lajše čebelarje v 
njihovem  čebelnjaku pridobivati npr.

m atični mleček ali kak drug čebelji 
produkt. P repričan sem, da bi se tak 
način izobraževanja bogato obresto
val. To naj bi bilo nekaj novega. Po
tujoči čebelarski učitelji so bili že v 
stari Jugoslaviji in sad njihovega de
la je bil zelo zadovoljiv.

18. Kakšne naloge naj bi pri pospe
ševanju čebelarstva imela čebelarska 
organizacija?

Kakšne naloge naj bi pri pospeševa
n ju  čebelarstva imela čebelarska orga
nizacija, sem v glavnem že povedal. 
Omenil bi še, da so poleg vsega mo
ralno dolžne skrbeti za podmladek, or- 
ganizrati čebelarske krožke po šolah 
in pom agati članom krožka p ri teža
vah, s katerim i se srečujejo. Čebelar
ski krožki naj bodo v ponos čebelar
jem  in čebelarskim  organizacijam. 
Mislim, da je zelo malo čebelarjev, ki 
mislijo drugače.

19. Kakšne članke in injormacije si 
želite v S lovenskem  čebelarju?

Revija Slovenski čebelar prinaša 
zelo zanimive reči iz čebelarskega sve
ta. Zame je  zanimivo vse, kar piše o 
čebelah. Mesečna navodila so za za
četnike prava poslastica, čeprav se ta 
bolj ali manj ponavljajo, ker ne mo
rejo b iti iz leta v leto drugačna. S tro
kovnih člankov sicer ni nikoli preveč, 
lahko pa rečem: če bi se čebelarji d r
žali in  delali po navodilih, ki jih  p ri
naša Slovenski čebelar, bi zagotovo 
imeli še boljše uspehe.

20. A li ste za svoje delo na področ
ju  čebelarstva prejeli kakšno prizna
nje?

Za delo s področja čebelarstva sem 
dobil priznanje DO Medex, red dela 
s srebrnim  vencem in red Antona Jan 
še II. stopnje.

ČEBELARKAM IN ČEBELARJEM ČESTITAMO ZA 
PRAZNIK DELA 1. MAJ 

ZČDS



M OJE IZKUŠNJE Z VARROOZO
ANTON KUK

Kot bomba je treščilo med sloven
ske čebelarje obvestilo v 3. številki 
»Slovenskega čebelarja« le*ta 1980: P r
va ugotovitev varrooze v  Sloveniji. 
Kakih 14 dni prej pa sem dobil to 
obvestilo osebno, ker so ta  parazit 
našli ravno v mojih vzorcih. Obve
stilo mi je prinesel veterinarski in
špektor OŠ Kočevje. Z njim  pa je bil 
tudi čebelar, katerega je  enako ža
lostno obvestilo čakalo le nekaj dni 
kasneje. Tudi pri njem  so nam reč 
ugotovili varroozo.

Skoraj nič nismo vedeli o škodljivo
sti tega parazita.

Le čebelar, ki je  doživel to kot jaz, 
ve, kako dobrodošla bi m u bila vsaka 
pomoč strokovnih služb p ri zatiranju 
varrooze, tega že vsemu svetu znane
ga, a pri nas šele v letu  1980 ugotov
ljenega čebeljega parazita.

Sledila je odločba o prepovedi p re
seljevanja, odtujevanja in nabave če
bel. Prepovedali so tud i dovažati če
bele na območja, ki od okoliških ob
močij niso oddaljena več kot tr i kilo
m etre. Čebele sem redno prevažal, 
sitalen čebelnjak pa sem imel v Cvi- 
slerjih, le kak kilom eter oddaljen od 
čebelarja, ki ni član našega društva. 
Tudi ta čebelar je zvedel, da so pri 
meni ugotovili varroozo- Zaradi lju
bega m iru se s čebelami tud i nisem 
več vrnil v svoj čebelnjak. Določili 
smo drug kraj, ki pa je za čebelarje
nje slabši.

Z menoj je prevažal tudi tak ra tn i in 
sedanji predsednik društva. Težko je 
razumel, da p ri njem  niso ugotovili 
varrooze. Bil je  vztrajen  in je  kar 
večkrat zaporedoma poslal vzorce, 
dokler niso ugotovili bolezen tud i pri 
njem.

Kje vse bi bili m orda z vestnejšim i 
pregledi ugotovili varroozo že takrat

ali celo prej, govore podatki, da so 
jo le nekaj mesecev pozneje našli na 
Primorskem, Gorenjskem, Štajerskem  
in v L jubljani in to kar v 46 čebelnja
kih. Koliko časa so čebele že živele s 
tem parazitom, preden je bil odkrit? 
Ali so vsi ti čebelarji prevažali v iste 
kraje?

V letu 1979 sem s tovarišem a čebe
larjem a iz Kočevja prevažal v  Belo 
krajino v D ragatuš in Zapudje, v Sla
vonijo v Novsko, Raič in Medari, v 
občino Ogulin na  območje Modruša 
in v Josip dol in v  Liko v Medak.

Za prezim ovanje pa sem si določil 
dolino Kolpe, in sicer Grintovec, od 
koder sem tudi poslal vzorce.

P red prevažanjem  čebel smo redno 
pošiljali vzorce čebel in drobirja  na 
veterinarski zavod Slovenije. S potr
dili smo odšli na pot v prepričanju, 
da imamo zdrave čebele. Ni nam  bilo 
vseeno, kam  jih  postavljamo. Ustavili 
smo se le tam, k jer smo od veterinar
skih inšpekcij dobili pism ena potrdila 
ali pa ustna zagotovila, da tam  ni kuž
nih bolezni. K ljub previdnosti pa smo 
vendarle nekje staknili varroozo.

Zdaj se ne moremo prem akniti z 
mest, ki smo jih  določili sporazumno 
z veterinarsko inšpekcijo p ri SO Ko
čevje. Dobili smo navodila, da naj 
dimimo panje z lističi folbexa, na dno 
panja pa polagamo namaščen papir, 
na katerem  bi se dalo ugotavljati od
padle varroe. Nihče ni imel prakse, 
prepuščeni smo bili lastni iznajdljivo
sti. Nad zamaščen papir sem pod no
silce satnikov potiskal posebej za to 
narejene mreže, ki naj bi onemogoča
le čebelam stik s pomaščenim papir
jem.

P rv i poizkusi d im ljenja so pokazali, 
da čebelam sm rad po tehnični masti



ali nafti ne prija, ker so se zelo raz
burjale. K ljub m reži so našle vsako 
najm anjšo špranjico in končen rezul
ta t je  bil nekaj m rtv ih  klopov in  uši 
te r 100 do 150 zamaščenih čebel na 
pomaščenem papirju.

P ap ir sem začel mazati le ob robo
vih kake 3 cm na široko in rezu ltat za 
čebele ni bil tako porazen.

P ri š tirik ra tn i uporabi enega lističa 
folbexa sem izgubil p ri 60 panjih  3 
maitice, tovariš Ivan G rajš pa, ki je 
na panj uporabljal k ar dva lističa fol
bexa, da bi bil uspeh večji, je bil pri 
sedem kratnem  dim ljenju ob 40 matic.

K er sem ugotovil, da nim am  nobe
nega uspeha, sem nehal pliniti.

Po navodilih smo začeli pliniti šele 
v  začetku maja, ko je  tem peratura 
dosegla 15° C, k er drugače verjetno 
ni uspeha. Zato sem v letu  1980 šele 
sredi jun ija  nastavil sate v  medišče. 
Precej sem izgubil, želel pa sem vsaj 
nekaj točiti. Do tedaj sem redno izre
zoval trotovino, ki so jo čebele po svo
ji volji gradile te r  kadil in kadil kar 
vse leto, toda ne več s folbexom, tem 
več s cigaretnim  dimom ali z dimom 
drevesnih gob v kadilniku.

V začdtku ni bilo uspeha, če izvza
memo nekaj uši. P rv i prim erek var- 
roe sem dobil šele po 8 dneh.

Ugotovil pa sem, da varroa odpade 
od čebel, kadar se razburijo.

P ri naslednjih  pregledih nisem več 
uporabljal folbexa. R ezultat je bil 
boljši, kajti do jeseni sem potem dobil 
kakih 10 prim erkov varroe v 60 pa
njih  z 10 in 11 sati.

Nihče pa se ni več in se tudi zdaj 
ne zanima, kako uspešno je zatiranje.

K er se prvotna mreža, ki sem jo iz
delal tako, da sem napravil okvir iz
4 mm varilne žice v  velikosti panja, 
(za 11-satar 45 x 41 cm), nanj pa toč
kovno p rivaril mrežo z gostimi karo 
okenci v  izmeri 5 x 3  mm, n i najbolje 
obnesla, sem jo v letu  1981 izpopolnil.

Pod isto mrežo sem nabil letve, ši
roke toliko, da so izpolnile prostor 
med mrežo in  dnom panja. Odprto 
sem imel le zadnjo stran, da sem ob 
vsakem  času lahko izvlekel podloženi 
karton, pri čemer me čebele niso več 
motile. P redn ja  letev pa je  za 1 cm 
pom aknjena od prednje stene, da so 
čebele lahko izletavale. P ri tej izpo
polnjeni mreži sem nemoteno delal, 
ker p ri izvlačevanju kartona nisem 
več prišel v  stik  s čebelami.

Ponovno sem ugotovil, da varroe od
padajo od čebel, ko so vznemirjene. 
P ri delu sem imel vedno m arljivo po
močnico, ženo. R ezultat za tiran ja je 
bil vselej uspešen, čeprav sem zdaj 
uporabljal le puhalnik z drevesno go
bo in cigaretni dim. V nekaterih  pa
n jih  res nisem dobil nobene varroe, 
zato pa sem jo našel v  drugih od 1—5 
prim erkov, v nekaterih  pa k a r od 20 
do 25. Na odpadlem drobirju  sem tudi 
ugotovil, da dobim varroe vedno bolj 
ob krajih , m edtem  ko so bile na sred
n jih  satih  redkejše. Naj bi bilo to zna
menje, da jim  ne p rija  prevelika to
plota?

Napravil sem preizkus: s strani pa
n ja  sem vzel po dva sata, iz sredine 
pa štiri. Samo za čas preizkusa sem 
te  sate zamenjal. S transki sati so p ri
šli v sredino. Po dim ljenju sem na 
sredini podloženega kartona dobil ne
kaj varroj, kar mi je  dalo misliti, da 
so se mi p ri prvem  dim ljenju zadržale 
na straneh panja ali pa padle na rob 
stranskih letvic- Ta domneva je bila 
pravilna.

Da bi se še bolj prepričal o učinko
vitosti svojega zatiranja, sem napra
vil še en preizkus: iz panja, v  kate
rem  že dalj časa nisem zasledil varroe, 
sem vzel srednji salt in ga dal na ko
zico. Na ta  sa t sem ometel s kartona 
s čopičem 10 prim erkov v  drugih pa
njih  nabranih  varroj in  jih  vrnil v 
panj. Čez dobrih pet m inut po upora-
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ZBOR ČEBELARJEV KOOPERANTOV

Čebelarji, ki imajo z našo delovno or
ganizacijo sklenjene samoupravne spora
zume in pogodbe o združevanju dela ter 
čebelarskih osnovnih in drugih delovnih 
sredstev zaradi trajnejšega pridelovalne
ga sodelovanja in kooperantskega raz
merja, so se zbrali na občnem zboru, 
kjer so obravnavali rezultate lanskolet
nega dela in sprejeli načrt pridelovanja 
čebeljih pridelkov za leto 1982.

Kooperanti so potrdili zaključni račun, 
pregledali delovne rezultate posamezni
kov in analizirali težave, s katerimi so 
se srečevali med letom. Preteklo leto je 
bilo zadovoljivo glede na količino pri
delkov kakor tudi glede tinančnih re
zultatov. čebelarji, ki so im eli sklenje
ne pridelovalne pogodbe, so po zaključ
nem računu dobili delež od dohodka za 
vse oddane količine medu po 2 din/kg 
ter za matični m leček 500 din/kg. Čebe
larji so bili že med letom deležni raznih 
ugodnosti. Dobili so na primer sladkor 
po ceni, kakršno je plačal hp Medex to
varnam sladkorja, matice po znižani co
ni, povrnjene stroške za veterinarske 
zdravstvene usluge, obveščeni so bili o 
medenju in še to in ono. Čebelarji so 
dobili velika sredstva kot brezobrestne 
avanse za pridelavo, delavci na domu so 
dobili akontacije osebnih dohodkov, dru
gim kooperantom so bili plačani prispev

ki za zdravstveno invalidsko in pokoj
ninsko zavarovanje. Pomembne ugodno
sti so tudi dolgoročni krediti za panje, 
čebelnjake in čebelarski material, ki jih 
je dodeljeval hp Medex iz svojih sred
stev po obrestnih merah G do 8 %> letno. 
Ne samo delež dohodka nad akontacij
skimi cenami, tudi druge storitve, ki f i
nančno pomenijo velik  izdatek in ne bre
menijo čebelarjev, so ugodnosti, ki so jih 
bili čebelarji deležni.

Način sodelovanja, ki se je uveljavil 
zadnja leta, nam je dal mnogo koristnih 
izkušenj in je dobra podlaga za nadalj
nje razvijanje samoupravnih odnosov 
delavcev hp Medex in združenih čebelar
jev pri skupaj organizirani pridelavi če
beljih pridelkov. Na zboru smo sprejeli 
načrt pridelave za leto 1982, ki pomeni 
precejšnje povečanje v  primerjavi z le 
tom 1981. Načrt predvideva, da bomo pri
delali 1600 ton medu, 3 tone medu v sat
ju, 30 ton cvetnega prahu, 1 tono m atič
nega mlečka, 1,2 tone propolisa in 25 ton 
čebeljega voska. Številke so visoke; tre
ba se bo močno potruditi, da bomo to 
dosegli. Potrebe po izdelkih na osnovi 
čebeljih pridelkov so velike, obveznost 
imamo, da povečamo izvoz, zato bodo na
pori za zadostno pridelavo, za izpolni
tev in preseganje načrta naša osnovna 
naloga v letu 1982.

ČEBELARKAM IN ČEBELARJEM ČESTITA 

ZA PRAZNIK DELA 1. MAJ
medex



ROČNI LUKNJAČ

Le malo je tistih čebelarjev, ki vrta
jo luknje v satnike s pomočjo električ
ne vrtalke s štirimi ali več glavami. Pre
težna večina še vedno prebija luknje z 
ročnim luknjačem. Zato je dober luk
njač zelo koristen pripomoček čebelar
ju. Pospeševalna služba DO Medex je 
uvrstila med tiste pripomočke, ki jih je 
potrebno izboljšati, tudi ročni luknjač. V 
prispevku vam predstavljamo novo iz
vedbo izboljšanega luknjača. Na njegovi 
konstrukciji smo opravili naslednje iz
boljšave:

— Izboljšan je tečaj vzvoda (nova iz
vedba), 1

— Izboljšano je ležišče udarnega vzvo
da (izdelano je iz profilnega železa), 2

— Izboljšana je prijemna ročka (ravna 
ročica zamenjana s kroglo), 3

— Izboljšan je nastavek za satnike (po- 
jačan nosilec), 4

— Vsi deli luknjača so galvansko za
ščiteni (prej barvani).

Prepričani smo, da boste z novim pri
pomočkom zadovoljni. Če pa boste od
krili pomanjkljivosti, vas prosimo, da 
nam jih sporočite, saj se zavedamo, da 
ni nobena naprava tako popolna, da bi 
je ne bi bilo mogoče še izboljšati.

Pospeševalna služba DO Mcdex

CENE ČEBELJIH PRIDELKOV ZA LETO 1982

Delavski svet hp Medex je na seji dne
1. 3.1982 sprejel cene čebeljih pridelkov 
za gospodarsko leto 1982. čebelarjem , ki 
imajo sklenjene pogodbe o združevanju 
dela, čebelarskih osnovnih in drugih de
lovnih sredstev zaradi trajnejšega pride
lovalnega sodelovanja in kooperantskega 
razmerja v hp Medex, in čebelarjem, ki 
imajo sklenjene pogodbe o pridelovalnem

sodelovanju, bo hp Medex med letom ob
računaval pridelke po akontacijskih ce
nah. Z zaključnim računom bo izdelan 
obračun, čebelarji bodo udeleženi na de
lu dohodka, odvisno od prispevka v do
hodku delovne organizacije. Od drugih 
čebelarjev, ki nimajo sklenjenih pridelo
valnih pogodb, bo hp Medex odkupoval 
čebelje pridelke po dokončnih odkupnih 
cenah.



Cene čebeljih pridelkov so naslednje:

Vrsta čebeljih 
pridelkov

2 M t>J0

-.3 C OJ c
m S a*
C o •3 oo G c4*1 0) -a S
<  ° O u

MED
hoja
žajbelj
smreka
gozd

150.00
150.00
130.00
130.00
130.00

150.00
150.00
130.00
130.00

kostanj 130,00
akacija 120,00 120,00
lipa 120,00 120,00
dalmatinski 120,00 120,00
cvetlični 100,00 100,00
oljna repica 90,00 90,00
sončnica 90,00 90,00

MED V SATJU
brez boxuzov I. 220,00 —

brez boxuzov II. 190,00 
z boxuzi I. 250,00
z boxuzi II. 220,00

CVETNI PRAH
CP —; osmukani,
mešani 240,00
CP — osmukani,
sort. kostanj 280,00
CP — izkopanec 300,00

MATIČNI MLEČEK 
matični mleček I. 12.000,00 
matični mleček II. 11.000,00

PROPOLIS 
propolis I. 
propolis II. 
propolis III. 
propolis IV

Če b e l j i  v o s e k

čebelji vosek I.

2.250.00 
2 .000.00
1.900.00
1.600.00

320,00

1 800,00 
1.600,00
1.500.00
1.300.00

320,00

CENE VALJAJO: za čebelarje s proiz
vodnimi pogodbami za ostale

za med od 1.1.1982 od 1.3. 1982
za med v  satju od 1. 6.1982 —
za cvetni prah od 1.1.1982 —
za matični mleček od 1. 5. 1982 —
za propolis od 1. 3. 1982 od 1.1. 1982
za čebelji vosek od 1.3. 1982 od 1.3. 1982

Cene čebeljih pridelkov so v poprečju višje od lanskega leta pri medu za 
27,5 %>, pri matičnem mlečku za 20 %>, pri propolisu za čebelarje s pridelovalnimi 
pogodbami za 10,5 °/o in pri vosku za 6,6 %>. Cene cvetnega prahu so ostale ne
spremenjene.

PO G O JI NABAVE OPLOJENIH MATIC IN MATIČNIKOV

Obveščamo čebelarje, da imajo možnost nabaviti kvalitetne matice in matič- 
nike po ugodni ceni.

Vsa pismena naročila za matice bomo sprejemali do 31. maja 1982, za vse na
daljnje matice pa najmanj 30 dni pred načrtovano dobavo. Matice bomo pošiljali po 
vrstnem redu poprejšnjih naročil in plačil na naš žiro račun, št. 50100-601-10404. 
Matice in matičnike bomo praviloma odpremljali dvakrat mesečno od konca m e
seca maja dalje. O odpremi oziroma prevzemu matic vas bomo pravočasno obve
stili. Prevzem matic bo po pošti, na željo čebelarja pa tudi v našem skladišču, Lin
hartova 49/a v Ljubljani.

Matičnike bodo naročniki prevzeli izključno v našem skladišču.

S presežki matic in matičnikov bomo ob določenih dnevih oskrbovali čebelarje 
prek naše trgovine CM, Miklošičeva 30, Ljubljana.



25 matičnikov skupno 
s pasivnim  
inkubatorjem

prevzem
osebno 880.— din 980.— din

oplojene gospodarske 
matice iz odbranih rodov

pošta ali 
osebno 200.— din 250,— din

Vse informacije v zvezi z maticami in matičndki lahko dobite po telefonu št. 
061/311-545, interni tel. 46 vsako sredo in petek od 11. do 13. ure.

Pospeševalna služba

SODELOVANJE S  ČEBELARSKIMI 
KROŽKI IN ČEBELARSKIMI DRUŠTVI

Vedno znova ugotavljamo, da sloven
sko čebelarstvo ne gre po poti razvoja 
tako hitro, kot si želimo. Res je, da se 
interes za čebelarjenje zadnja leta po
večuje, vendar na raznih shodih čebe
larjev ugotavljamo, da se med čebelarje 
vključuje vse premalo mladih. Čebelar
stvo se razvija predvsem pri čebelarjih, 
ki jim  je to osnovna dejavnost. Ti po
večujejo število gospodarskih panjev, iz
popolnjujejo tehnologijo dela in večajo 
obseg pridelovanja raznih vrst čebeljih  
pridelkov.

Potreba po povečanju obsega čebelar
jenja nas vzpodbuja, da smo začeli na
menjati več pozornosti predvsem m la
dim kadrom. Človeku je treba zbuditi 
sm isel za čebelarjenje; doseči je treba, 
da človek že v mladih letih čebelarstvo 
vzljubi, da se že mlad odloči delati s če
belami. Da bi lahko to dosegli, imajo po
sebno nalogo, poleg čebelarjev in čebe
larskih društev, osnovne šole, ki prve 
oblikujejo mladino. Ni naključje, 'da so 
organizirani čebelarski krožki na šolah.

Zveza čebelarskih društev Slovenije s 
posebno komisijo za mladi naraščaj, z or
ganiziranjem republiških srečanj in tek
movanj mladih čebelarjev vzpodbuja 
mlade čebelarje za aktivno vključitev v 
čebelarsko delo, pomaga pri ustanavlja
nju krožkov in krožke tudi materialno 
podpira. Krožki pri osnovnih šolah so 
gotovo najprimernejša oblika vzgajanja 
mladih in mesto, kjer dobi otrok prvo

spodbudo. Uspeh dela je močno odvisen  
od čebelarskih društev, od mentorjev, ki 
vodijo čebelarske krožke in dajejo m la
dim prvi konkretni pouk o delu s čebe
lami. Uspehi usposabljanja mladine v 
krožkih zavisijo v največji meri od 
mentorjev. Da to vedno ni na višini in 
zadovoljivo, je razumljivo, ker vsi n i
majo ustreznega pedagoškega znanja. Za
to bo treba temu vprašanju posvetiti več 
pozornosti.

Hp Medex se vključuje v delo krož
kov in društev tako, da sodeluje pri or
ganiziranju čebelarskih srečanj z denar
nim i prispevki, čebelarskim društvom  
pomaga z denarno podporo za delo dru
štev, krožkom pa poklanja predvsem pa
ne in druge čebelarske potrebščine. Po
leg finančnih prispevkov pomaga z or
ganiziranjem predavanj. V letu 1981 je 
hp Medex prispeval finančna sredstva in 
čebelarski material skupno v znesku 
292.545 din čebelarskim krožkom pri os
novnih šolah: Radenci, »Simon Gregor
čič« Kobarid, Barje, Km etijski šolski 
center Rakičan, Bakovci, Grosuplje, 
Dvor pri Žužemberku, srednješolski cen
ter Murska Sobota, »France Prešeren« 
Črešnovci, »Anica Černej« Mokole, 
»Tončke Čečeve« Lesično, Rogatec, S e
mič, »Anice Rotdajč« Grad in čebelar
skim društvom: Selnica ob Dravi, Šm i
hel — Pliberk, Krško, Ajdovščina, V i
dem — Dobrepolje, Velenje, Semič, med
občinska zveza čebelarskih društev Mur
ska Sobota.



bi cigaretnega dima sem na podlože
nem kartonu  dobil 8' od 10 dodanih 
zajedalcev. K ar prilično dober rezul- 
tat.

Zazimil sem močne družine. Tudi 
čez leto bi jim  nihče ne prisodil, da 
je z njim i kaj narobe.

Ko sem v lanski pomladi obiskal 
znanega čebelarja p ri delu v čebelnja
ku, mi je ta  v  šali izjavil: »Prinesite 
še meni kake pol kile varroj, da bom 
imel tako močne družine, kot jih im a
te vi, ki im ate varroozo« Imel je  osla
bele čebele, tud i točil ni kot drugi, 
edino zadoščenje, ki ga je imel, je bi
lo, da nim a varrooze in da čebelari 
sam v tej okolici.

Varrooza nam  je dala dodatno in 
neprijetno delo, vendar se p ri vestnem 
nadzoru da zadržati tega parazita tu 
di s takim i prim itivnim i sredstvi in  pa 
z rednim  izrezovanjem trotovine v 
zmernem, neškodljivem  številu.

N apravil sem še nekaj poskusov. 
Žive varroe sem dal v  stekleničke. 
Po prvem  pregledu čez 4 u re so bili 
živi še vsi prim erki. Počakal sem še 
nadaljn ji 2 u ri in ugotovil, da so bili 
tako izpostavljeni prim erki čez 6 ur 
vsi m rtvi.

2ivo čebelo sem približeval, držeč 
jo za krila, varroam  na kartonu. Sele 
ko sem se približal na 5—6 mm, je 
varroa bliskovito skočila na čebelo, 
bolje rečeno izginila, kajti nisem je 
videl skočiti, le ni je bilo več. Na 
čebelah je  nisem še n ikdar zasledil.

Take poizkuse sem delal še večkrat 
in skoki niso bili n ikdar daljši.

Zaradi Strahu nekaterih  čebelarjev, 
da čebelarjenje sploh ne bo več mo
goče, sem želel prikazati, kako se da 
s prim itivnim i sredstvi, k i so nam  na 
razpolago, držati na vajetih  tega pa
razita.

Najboljši način, ki sem ga opisal, je 
zatiranje oziroma iskanje spomladi in 
jeseni, ko je v panjih najm anj zale
ge.

Take so moje izkušnje, želel pa bi, 
da objavite tudi prispevke drugih če
belarjev, ki tega zajedalca zatirajo 
drugače, kar je m orda še uspešneje.

Omenil bi še to, da bom zaradi p ri
dobitve prostora v panjih, m reže iz
pod satov vzel ven meseca aprila ali 
maja, odvisno od toplote, vrn il pa jih 
bom v oktobru.

S SIMPOZIJA O OPRA5EVANJU V SONČNI MOLDAVIJI
OLDRICH HARAQSIM

Čebelarski raziskovalni zavod v Dolu, ČSSR

Dandanes je prišlo v navado, da se 
strokovnjaki shajajo na posvetovanjih 
z namenom, poročati o izsledkih svo
jega dela in da bi razpravljali o na
predku v  metodologiji, presodili na
stale probleme, si izm enjali izkušnje 
in načrpali novih pobud za nadaljnje 
delo. Taka srečanja, strokovno jih 
imenujemo simpoziji, so m ejniki v 
razvoju strok. Vsak strokovnjak vam 
bo potrdil, da se na simpozijih sklepa
jo tra jn a  osebna prijateljstva, ki so

strokam  pravilom a zelo v prid.
Tudi med čebelarji se je  že davno 

uveljavilo p rire jan je  podobnih sre
čanj. Eno zadnjih je  bil m ednarodni 
simpozij o opraševanju km etijskih 
entom ofilnih rastlin, ki ga je  v  dneh 
od 1. do 4. septem bra 1981 priredilo 
m inistrstvo za km etijstvo Moldavske 
socialistične republike pod pokrovi
teljstvom  Apimondije v  Kišinevu. 
Udeležilo se ga je  186 specialistov iz 
12 držav, pretežno iz držav vzhodne



Ogledali smo si 
tudi plemenilno 
postajo in pleme-- 

nilčke

Evrope. Na simpoziju so prebrali 39 
strokovnih referatov iin 6 znanstvenih 
poročil, prikazovali pa so tudi diapo
zitive in k ra tke filme.

Glavno mesto M oldavije Kišinev, 
k je r je  potekal simpozij, je pozdravilo 
udeležence simpozija še v začetku 
septem bra z vročim in sončnim vre
menom, kakršno je  v škodo km etijstva 
gospodovalo v tej črnomorski pokraji
ni vse leto. K raj je bil izsušen in je 
hlepel po dežju.

Kišinev ima okoli 600.000 prebival
cev. Leži v dolini m ajhne rečice, des
nega pritoka reke Dnestr.

Simpozij je potekal v poslopju gle
dališča A.S. Puškina. Odprl ga je mi
n ister za km etijstvo Moldavske SSR 
Michael F- Lupašku. S kratk im  po
zdravom  se m u je pridružil tudi pred
sednik Apimondie prof. V. Harnaj- 
Med simpozijem je  v K išinevu sočas
no zasedalo predsedstvo Apimondie. 
Oba govornika sta poudarila pomen 
opraševalne dejavnosti čebel v  mo
dernem  km etijstvu. »Povečanje p ri
delka entom ofilnih rastlin  je  posebno 
pomembno za moldavsko km etijstvo, 
za eno najproduktivnejših  sadjarskih 
območij SSSR. P rav  zato so simpozij 
o opraševanju priredili v  Kišinevu,« 
je  poudaril m inister Lupašku-

Znanstvene referate in poročila s 
simpozija lahko razvrstim o v nekoliko 
tem atskih skupin.

Z organizacijo opraševainja entom o
filnih rastlin  s čebelami in s pravnim i 
norm am i so se v svojih refera tih  uk 
varja li Wegtphal (NDR), Podolskij 
(SSSR), Kodon in Astaloš (CSSR) in 
M alaiu (Romunija). Iz tega, kar so po
vedali, je  bilo razbrati, dar pravne nor
me podpirajo prispevek čebelarstev k 
povečanju km etijskih pridelkov in v 
večini dežel za ta  prispevek plačajo. 
Obseg prevoza čebel je  v posameznih 
deželah seveda različen. Presenetljivo 
je, kako malo uporabljajo  p ri prevo
zu m oderno nakladalno tehniko. N je
na uporaba je  v  čebelarsitvu za zdaj 
malo rentabilna, toda zelo potrebna.

Sam otarske čebele in čm rlji sodijo 
med dobre opraševalce km etijskih 
rastlin  in zato so jim  na simpoziju tu 
di posveltili pozornost (Blagoveščen- 
skaja, Grebennikov, Zinčemko in Na
zarov). K arakteristično za njihovo raz
iskovanje je, da so ga vodili zooceno- 
logično, to je, ugotavljali so karak te
ristiko opraševalcev, njihovo popula
cijsko dinamiko, plem enski ustroj, ak- 
tivnosit na cvetovih, florokonstantnost 
in vrednotili so njihov pomen za ce
lotno rastlinsko kulturo.



Na obsežnem ozemlju SSSR živi ne
koliko zemljepisnih ras medonosnih 
čebel. Torej im ajo sovjetski razisko
valci možnost prim erjati opraševalno 
dejavnost posameznih ras. O kavka- 
ških čebelah je  že davno znano, da do
bro oprašujejo travniško deteljo. Ave- 
stisjan, Gubin im Coj so ugotovili, da 
opravljajo enako tem eljito delo pri 
opraševanju tudi karpatske čebele. Ni
majo sicer tako dolgega jezička kot 
kavkaške čebele, toda enako intenziv
no obiskujejo cvetove detelje. Avtorji 
pa so ugotovili, da so karpatske čebe
le univerzalne j še opraševalke entomo- 
filnih rastlin; to pomeni, da zmorejo 
poleg detelje izkoristiti tudi druge vi
re paše. P resenetljiva je ugotovitev, da 
je stepska čebela (srednjeruska) slab
ša opraševalka nemške detelje, ki je 
predvsem stepna rastlina. Bilaš in so
delavci so ugotovili, da so srednjeru- 
ske čebele dobro specializirane za 
opraševanje ajde.

V ČSSR in v SSSR poteka selekci
ja  čebeljih v rst z nagnjenostjo k  spe
cializiranem u opraševanju km etijskih 
entom ofilnih rastlin. V ČSSR so iz
b ra li vrsto kranjske čebele, ki obisku
je  bob in travniško deteljo. V SSSR 
so izbrali vrsto  kavkaških in karpa t
skih čebel, specializiranih za zbiranje 
cvetnega prahu  z m etuljnic. Srednje- 
rusko čebelo plem enitijo za opraševa
nje ajde. Izbor in poskusi dokazujejo, 
da je specializacija čebel za posamez
ne rastline dedna lastnost, razmeroma 
ustaljena in za km etijsko prakso po
m em bna (Bilaš in sod.).

Iz prebranih  referatov je  videti, ka
ko zelo skrbijo v mnogih državah za 
povečanje pridelka oljinic, predvsem 
oljne repice. Čebele povsod upošteva

jo kot faktor plodnosti semen oljne 
repice in sončnice in priporočajo če
bele kot opraševalce cvetočim oljni
cam (Plemenjev, Farkaš).

Presenetljivo je  bilo, da na simpo
ziju v Kišinevu ni bil nobeden od re
feratov nam enjen problem atiki varro- 
oze s stališča nomadskega čebelarstva. 
Toda govorili so o tem problem u v  od
morih. S trin jali smo se v tem, da mo
ra  biti veterinarska oskrba proti var- 
roozi zanesljiva, h itra  in  prožna, da 
bi se preprečila resna gospodarska 
škoda v km etijstvu in da se okužba 
ne bi več širila.

Na čebelarskih simpozijih je  v na
vadi, da so na zaključku ekskurzije. 
Imeli smo dvodnevno ekskurzijo po 
Moldaviji. P rv i dan smo obiskali sad
ne nasade medkolhozmega združenja 
»Pam jat Iljiču« nedaleč od m esta Ti
raspol. Mladi nasadi so se upogibali 
pod letino sadja: jabolk, hrušk  in bre
skev. Vodo za napajanje daje reka 
Dnestr, prehrano rodovitna hum usna 
zemlja, opraševanje pa čebelarstva iz 
bližnje in daljne okolice. Čebelarjem 
za opraševanje plačajo. Poleg tega pa 
si lahko kupijo tudi do 300 kg sadja 
po režijski ceni. Kako nam  je  prijalo 
sadje, ni potrebno navajati, zlasti, ko 
so ga ponujale moldavske lepotice.

Drugi dan je bila ekskurzija proti 
severu od Kišineva, do vinskega sov- 
hoza Romanešti. Sovhoz ima poleg 
prostranih vinogradov tudi sadovnja
ke in lastna čebelarstva za njihovo 
opraševanje. Obiskali smo plemenilno 
postajo, ki se je  začela razširjati.

Od sončne Moldavije smo se ločili 
s tolažilnimi občutki, da začenjajo v 
km etijstvu resno ceniti opraševalno 
dejavnost čebel.

UGODNO PRODAM skoraj novo, malo rabljeno kovinsko stiskalnico za 
vlivanje satnic 30 X 40 cm (nemška znam ka (GRAZE)

Rudi Triller, 64202 Naklo, P ivka 31



ZANIMIVO SREČANJE
rNZ. FRANC SIVIC

Nedavno je na ZČDS prišlo pismo 
iz Beograda, ki ga je napisal Kosta 
Jašm ak. Pismo, v  katerem  nas pisec 
prosi za podatke o razširjenosti me- 
dovitih rastlin  v Sloveniji, je  uredni
ški odbor prepustil meni, da nanj od
govorim. Na srečo pa se mi pisanja 
ni bilo treba lotiti. Nekaj dni kasneje 
sem nam reč odpotoval po opravkih v 
Beograd in tam  sem našel tudi prilož
nost, da sem se s piscem tega pisma 
osebno seznanil.

Kosta Jašm ak me je obiskal proti 
večeru v prostorih hotela Turist, kjer 
sem imel rezervirano sobo. Bil je  to 
krepak sedemdesetletnik, poln energi
je  in idej. S seboj je prinesel svojo 
prvo knjigo, ki jo je  bil v samozalož
bi izdal pred približno desetimi leti. 
Naslov knjige je  Medonosno bilje. To 
knjigo sem dobro poznal in jo svoj čas 
tud i koristno uporabljal p ri izdelavi 
serije diapozitivov o medoviti flori 
Jugoslavije. Nisem pa vedel, da je 
pred nekaj leti izšla v  založbi Nolit 
dopolnjena izdaja z istim naslovom, 
vendar v luksuzni izvedbi in s števil
nim i barvnim i slikami. Zdaj p rip rav
lja  že tretjo  izdajo. V njej naj bi bilo 
še več slik. Zanim iva novost pa bo 
zemljevid Jugoslavije s podatki o raz
prostranjenosti najvažnejših medovi- 
tih  rastlin. In ravno zaradi tega zem
ljevida so av torju  potrebni tudi po
datki o m edovitih rastlinah v Slove
niji.

Bil sem nekoliko presenečen, ko mi 
je  tovariš Jašm ak povedal, da sploh 
ni čebelar. Kot upokojeni oficir je 
dolga leta delal v  uredništvu Jugoslo- 
venskog pčelarstva kot tehnični ured
nik. Spoznal je, da čebelarji sicer raz
m eroma dobro poznajo čebelarsko teh 
nologijo, mnogo prem alo pa čebelar
sko botaniko. Njega samega so zani
m ale rastline že od otroških let, ven

dar mu vojaška služba ni dovoljevala, 
da bi se jim  bolj posvetil. S toliko 
večjim  veseljem in zagnanostjo se je 
začel ukvarja ti z njim i zdaj, na sta
rost, ko m u časa res ne m anjka. P re
den se je lotil p isanja knjige, je p re
študiral vse, k ar m u je  bilo o medo
vitih rastlinah dosegljivega v  domači 
in tu ji literaturi- Nato je  začel siste
m atično preiskovati različna območja 
v  Srbiji, Č rni gori, Hercegovini in v 
M akedoniji in ugotavljati, katere me- 
dovite rastline rastejo v  tistih  krajih. 
R ezultat teh študij in potovanj sta obe 
že prej om enjeni knjigi.

Naj mimogrede omenim njegovo 
ugotovitev, da so več kakor polovico 
njegovih knjig  doslej prodali v Slove
nijo. Potem  ko je  že izšla p rva kn ji
ga, je včasih srečal na sam otnih pa- 
siščih južne Jugoslavije kakšnega če
belarja  iz Slovenije, ki je pripeljal tja  
svoje panje na osnovi podatkov iz n je
gove knjige. Takšna srečanja so mu 
bila v  potrdilo, da je  na pravi poti in 
da opravlja koristno delo za našo če
belarsko skupnost.

Geografska k arta  o razprostranje
nosti najvažnejših m edovitih rastlin  v 
Jugoslaviji je  kajpak velik zalogaj. 
Tega se tovariš Jašm ak zaveda, zato 
se je  nadvse skrbno lotil dela. Pove
zal se je  s številnim i čebelarskim i d ru 
štvi po vsej domovini in tudi z mno
go botaniki. Čaka ga še veliko poto
vanj, saj želi nekatere podatke iz sta
rejše lite ra tu re  osebno preveriti na te 
renu, če še držijo.

V im enu slovenskih čebelarjev sem 
mu obljubil p ri njegovem nesebičnem 
delu vso pomoč in mu za začetek po
daril naj novejšo slovensko knjigo — 
ČEBELARSTVO, v kateri bo našel ve
liko koristnih podatkov o pašah v Slo
veniji. Kasneje pa mu bom poslal še



karto o razprostranjenosti gozdov ozi- jo pripravljam o ob pomoči kolegov iz 
roma medovitih dreves v Sloveniji, ki ljubljanskega gozdarskega inštituta.

OB IZIDU KNJIGE ČEBELARSTVO
IN2. J02E BABNIK

Čebelarska lite ra tu ra  v svetu je do
kaj obilna. Skoraj ni žuželke, o ka
teri bi bilo napisanega toliko knjig 
kot o čebelah. Med vso to množico 
knjig ne m anjka tudi slovenskih del. 
Skoraj vsakih deset do petnajst le t v 
zadnjem  stoletju je izšla tud i na na
šem knjižnem  trgu  obširnejša knjiga 
o čebelah.

P rav  v začetku letošnjega leta je 
Časopisno založniško podjetje »Kmeč
ki glas« izdalo knjigo »ČEBELAR
STVO«. Na skoraj 400 straneh so naši 
znani čebelarji dali osnove in stro
kovne napotke za sodobno čebelarje
nje. A vtorji te  knjige so: Franc Ja 
vornik, Lojze Kastelic, Anton Kranjc, 
Janez Mihelič, Edi Senegačnik, Ju rij 
Senegačnik in Uroš Vidmar.

Knjiga vsebuje biologijo čebel, ki je 
osnova za razum evanje vseh nadalj
njih  strokovnih sestavkov. V poglav
ju  o gojenju čebel sta obravnavana 
oba panjska sistema, tj. AŽ kot li- 
stovni panj z omejeno prostornino in 
LR kot nakladni panj.

Poleg pridelave vseh čebeljih p ri
delkov je dokaj podrobno opisan vsak 
čebelji pridelek, njegova sestava in 
uporaba.

Osnova za uspešno čebelarjenje je 
poznavanje paš. V knjigi so obširno 
opisani izvori nek tarja  in cvetnega 
prahu. Glavni poudarek je  na doma
čih slovenskih pašah, opisane pa so tu 
di paše zunaj naše republike, po
membno za prevaževalce.

Na koncu govori knjiga o proble
m atiki čebeljih bolezni, škodljivcev 
te r o zastrupitvah p ri čebelah.

K njiga ima zelo lep slikovni del do

m ačih avtorjev.
Knjiga »Čebelarstvo« bo izpolnila 

vedno prisotno vrzel, ki se pojavlja 
posebno p ri m ladih čebelarjih in če- 
belarjih-začetnikih. Na enem mestu 
je zbrano vse potrebno strokovno zna
nje za uspešen začetek kot tud i za na
daljn je delo v čebelarstvu. Omenjena 
knjiga bo tudi nečebelarjem  v veliko 
oporo p ri spoznavanju te  pomembne 
km etijske panoge.

Za vsakega začetnika bi bilo zelo 
koristno, da bi našel v knjigi tud i os
nove čebelarske ekonomike. Spoznal 
naj bi se z osnovnimi stroški za pa
nje, vrednostjo čebelje družine, ceno 
čebelnjaka, potrebnim  osnovnim orod
jem  in inventarjem . Čebelarje tudi za
nim a poraba časa za oskrbo čebel, po
raba sladkorja in končno, kakšen po
prečen pridelek lahko pričakuje v slo
venskem poprečju in kakšen, če se 
uvrsti med redne prevoznike.

V tako zbrani čebelarski enciklope
diji bi m oral dobiti mesto tudi čebe
lar. O čebelarju am aterju  ali čebelar
ju, ki m u je  čebelarstvo dopolnilna de
javnost, bi kazalo napisati tud i nekaj 
vrstic. Čebelar nam reč z vsem svojim 
znanjem  in izkušnjam i zelo veliko 
vpliva na razvoj in ekonomičnost če
belarstva. Poleg tega bi m orali v to 
knjigo vnesti tudi osnove čebelarske 
morale. Ta je m nogokrat važnejša od 
vseh zakonov in pravilnikov, ki u re
jajo  razm ere v čebelarstvu in  med če
belarji.

Ob koncu želim, da bi bila knjiga 
čvrsta opora m ladim čebelarjem  in 
da bi prispevala svoj delež k obstoju 
in napredku slovenskega čebelarstva.



ČEBELE IN ELEKTRONIKA
ANTON FABJAN

Čebelnjak sem postavil ob hiši za 
vasjo v upanju  da si medved ne bo 
drznil p riti vznem irjat čebele tako 
blizu vasi. Toda, ker je medved v ko
čevskih gozdovih kot del inventarja, 
je bilo to upanje napačno. Nekega dne 
sem prejel obvestilo, da se je  ob če
belnjaku potikal medved, da pa čebe
lam  za zdaj ni storil nič žalega. Ob 
tem  sem se spomnil, da drugi obisk 
medveda m orda ne bo tako m irolju
ben in da je  potrebno takoj nekaj 
ukreniti. Razmišljal sem, za kakšne 
varstvene ukrepe naj se odločim. Iz 
pripovedovanj sem vedel, da razne 
ograje, okovje in bodice medveda ne 
zadržijo kaj prida. Odločil sem se, da 
bom čebele zavaroval z elektroniko.

Izdelal sem dva električna pastirja, 
okrog čebelnjaka pa sem napeljal dvo- 
žično ograjo. Vsako od obeh žic je na
pajal n jen pastir. To je bil varnostni 
ukrep za prim er, če bi odpovedal eden 
od pastirjev. K er so baterije za pastir
je  zelo drage, sem za napajanje pa
stirjev  uporabil odslužen, a še prim er
no dober 12 V avtomobilski akum ula
tor. Km alu se je izkazalo, da sem rav
nal prav. Nekega dne je  m edvedu res
nično zadišal med. Prihlačal je  do ži
ce, a naprej ni šlo. K ar se je dogajalo 
ob žici, nisem videl; bili pa so tam  
sledovi. Žica je  bila nepoškodovana, 
trava in zemlja pa sta bili na moč raz
kopani-

Bil sem zadovoljen, da se je sreča
nje tako končalo in nič več me ni 
skrbelo. Km alu pa so se začele druge 
itežave. A kum ulator je  bilo potrebno 
vsakih nekaj dni polniti, jaz pa sem 
bil od čebelnjaka oddaljen 20 km. V 
čebelnjak sem napeljal omrežno 220 V 
napetost in izdelal polnilec za akum u
lator. K er se v čebelnjaku nisem ni
koli dolgo zadrževal, sem imel s pol
njenjem  kljub tem u težave. Polnilca

si nam reč nisem upal pustiti p rik lju 
čenega brez nadzora, ker nisem nikoli 
zanesljivo vedel, kdaj se bom spet 
vrnil. Iz zadrege sem si pomagal tako, 
da sem se spet zatekel k elektroniki. 
Tokrat sem izdelal napravo, ki mi je 
lahko vključevala in izključevala pol
njenje akum ulatorja, kakor sem  na
stavil časovne presledke. K er sem raz
m išljal tudi o možnosti pridobivanja 
čebeljega strupa, sem omenjeni pro- 
gram ator, če sem ga prim erno pro
gram iral, lahko uporabljal tudi za 
draženje čebel p ri poskusnem pridobi
vanju  čebeljega strupa.

Tako se mi je  polnilec avtomatično 
vključeval in pastirji so nemoteno na
pajali varnostno žico okrog čebelnja
ka. V zvezi z varstvom  pa sem raz
m išljal še nekoliko dalje. K že ome
njenem u program atorju  sem dodal še 
nekatere dodatke. Ko sem vse to po
vezal, sem dosegel še kar solidno za
varovanje pred medvedom. In kako 
vse skupaj deluje?

Če bi se medved skušal približati 
čebelam podnevi, bi naletel na ograjo 
iz bodeče žice, v kateri se vsako se
kundo pojavljajo električni sunki, ki 
jih proizvajata dva pastirja. Ko pa se 
zmrači, posebna naprava poskrbi, da 
se vključi program ator. Ta pa poskr
bi, da se občasno polni akum ulator in 
da se občasno prižgejo močne žarnice, 
ki osvetlijo okolico čebelnjaka. To se 
dogaja vso noč do zore. Tedaj se pro
gram ator samodejno izključi in čebel
n jak  brani le še ograja, ki je pod na
petostjo.

Ta sistem zavarovanja je doslej de
loval že eno leto brez posebnih težav. 
Zaradi popolne avtom atike mi ni treba 
skrbeti za nič drugega kot za nivo ki
sline v celicah akum ulatorja in za za
m enjavo pregorelih žarnic. Tudi med



ved se je  doslej držal v spoštljivi raz
dalji in  ni silil v čebele.

Trenutno pa razm išljam  o konstruk
ciji enostavnejših in boljših pastirjev 
za varstvo pred medvedom. Na osnovi

prejšn jih  izkušenj sem izdelal tudi 
m ajhno elektronsko napravo za prido
bivanje čebeljega strupa. Napravo bo 
poganjala m ajhna 9 V baterija, vendar 
o tem  kdaj pozneje.

Z MITRALJEZOM OB PANJU
Mlad čebelar sem, saj so m inila še

le š tiri leta, odkar sem začel skrom 
no čebelariti. T akrat sem kupil samo 
dva nova panja, vrste A2, s po dese
tim i sati. K er je  bila za moje razm e
re večja investicija neizvedljiva, mi je 
p rija telj posodil nakladni panj z 
istim i merami, kot ga ima A2. P o tem 
vzorcu sem izdelal deset nakladnih 
panjev. Poleg teh sem sam naredil tu 
di pet prašilčkov.

Prvo družino sem s pomočjo sta re j
šega čebelarja preselil v  panj iz ko
stanjeve votline. Skrbno sem jo opa
zoval te r dohranjeval s sladkorno raz
topino. D ružina se je  lepo razvijala, 
vendar sem hotel dobiti še nekaj ro
jev. Povprašal sem pri znancih čebe
larjih , toda tisto leto so čebele zelo 
malo rojile. Tako sem dobil samo dva 
roja.

Leta 1980 sem našel v starem  panju 
še eno družino in tudi to  preselil v 
svoj panj. Tega leta sem se včlanil v 
čebelarsko društvo Koper te r naročil 
revijo Slovenski čebelar, v kateri naj
dem veliko uporabnih prispevkov iz
kušenih čebelarjev. O dkar sem član 
tega društva, vsako pomlad pošiljam 
m rtvice in drobir v pregled.

Trenutno imam sedem družin. Kot 
začetnik sem s pridelkom  kar zado
voljen, saj mi je  vsaka družina dala 
po dvasjet kilogramov medu.

Ko sem spomladi 1981 v tiral satni- 
ce v satnike, je  bil p ri meni tast E r
nest K rt iz Sečovelj, ki mi je  povedal 
naslednjo zgodbo iz vojne:

»V partizane sem odšel kot sedem
najstleten fan t 9. 9.1943 in bil vk lju 
čen v trinajsto  Goransko divizijo. Ve

čino časa smo se zadrževali v Gorskem 
kotarju. Časi so bili hudi, predvsem 
nam  je prim anjkovalo obleke in seve
da hrane. Kdor je bil borec te divizije, 
se bo spomnil, v kakšnih razm erah 
smo se borili, saj smo ostali brez h ra 
ne tud i po teden dni.

Neke noči, aprila 1944, smo napadali 
ustaško vas blizu Ogulina. Bil sem 
m itraljezec. Med napadom sem opazil 
m ajhno stajo. Medtem ko je pomočnik 
stražil, sem zavil vanjo, seveda v p ri
čakovanju, da bom našel kaj hrane. 
Mislil sem, da bom staknil vsaj kak
šen krompirček. Prižgal sem vžigalico 
in opazil »kašete«. (Po opisu sklepam, 
da je  šlo za nakladalne panje — op. 
pisca)- Z bajonetom  sem odprl pokrov, 
vzel sat ven te r kar z roko pom etal 
čebele stran. Satje in med, kar vse 
skupaj sem jedel kot polento- P ri tem 
sta  me pičili samo dve čebeli, ena pod 
pazduho, ena pa v ustnico. Najedel 
sem se, napolnil porcijo te r  jo odnesel 
pomočniku. Zanimivo je, da nisva ime
la n ikakršnih  težav s prebavo, celo že
lodec naju  ni bolel. Med me je  okre
pil, tako da sem brez hrane vzdržal še 
nekaj dni.«

Zanimalo me je, če je  panj zaprl, pa 
je  odvrnil, da za to ni bilo več časa, 
ker je  napad še potekal. »Naredil si 
torej kot medved, med si pojedel, panj 
pa pustil odprt,« sem kom entiral. Ho
tel sem izvedeti še, če je bila v  satov
ju  žica, vendar je  rekel, da je  ni vi
del, pod zobmi je  pa tudi ni čutil.

S čebelami pa moj tast še danes ni 
prijatelj. Meni namreč, da živalim, ki 
jih ne moreš zvezati, n i dobro hoditi 
blizu. Radoslav Konstantin



INKARNATKE JE  VEDNO MANJ
FRANCE VARDJAN

Inkarnatka je  bila svoj čas zelo p ri
ljubljena za zeleno gnojenje in za k r
mo. Za inkarnatko je  sledila rana  ko
ruza, zelje, krom pir, saj ena pesa, v 
v rtnarstvu  rdeča pesa, korenje, por in 
zelena. K er sodi kot detelja k zračnim, 
dušik izkoriščajočim metuljnicam , za
pušča z dušikom zelo bogato zemljo. 
Za inkarnatko so nenavadno dobro us
pevale sorte rane koruze (cinkvatin). 
Sodobne hibridne koruze, ki jih  mo
ram o saditi zgodaj, so krive, da km etje 
inkarnatko zanem arjajo; vedno bolj 
jo opuščajo. Za čebelarja je  to zelo ve
lika škoda, kajti inkarnatka je  bila 
zelo medovita in je  izpolnila vrzel 
med pašo na sadnem drev ju  in med 
lucerno in črno deteljo.

Razvojna doba inkarnatke je zelo 
kratka. Sejemo jo v  avgustu. Dobro 
prezimi in v m aju že cvete. Ko začne 
odcvetati, jo  podorjemo za zeleno gno
jenje. Za podorom pa sledijo zgoraj 
naštete km etijske rastline. Torej je 
inkarnatka večkrat koristna, ker da 
dober p rirast v dobi, ko zelene krme 
prim anjkuje, ker izboljša struk turo  
tal, ker poveča količino dušika v  tleh 
in daje bogato čebeljo pašo.

Zanimivo je, da niso vse čebele spo
sobne izkoristiti m ed detelj, ker je 
n ek tar globoko v cvetu. Izjem a je  na
ša kran jska čebela, ki je  prilagojena 
na deteljno čebeljo pašo. D etelja se 
je  samoniklo prilagodila sesalnemu 
organu kran jske čebele in  nastal je 
znan rod »kranjska črna detelja«, ki 
je  im ela do nedavnega dober sloves 
p ri pridelovalcih v vsej Evropi. N a
še sem enarne so jo s pridom  izvažale 
in njeno seme še vedno išče tu ji trg.

Med inkarnatke je  svetel. Sadnega 
in grozdnega sladkorja je približno 
enako (41 do 49 %), sadnega slad
korja je  malo (6,9 do 8,1), ravno tako 
pesnega (0,1 do 0,7 /̂o). Okus je  zelo 
zmeren, brez kake značilne arome. Pe
lod je  biološko zelo učinkovit, saj je 
nenavadno bogat z dušikovimi spoji
nam i (5,0 do 5,35 °/o).

Količina nek tarja  (sladkorja) je od
visna tudi od sort. Tetraploidne inkar
natke in druge detelje dajo 2- do 3- 
k ra t več sladkorja kot diploidne. 
Vrednost paše je lahko genetsko pogo
jena, torej ni cilj žlahniteljev doseči 
le veliko krm e, am pak tudi več slad
korja na hektar.

OBVESTILO
ČD Ljubljana obvešča svoje člane in ostale udeležence m inu

lih predavanj, da bo nadaljevalni praktični del potekal po nasled
njem  razporedu:

1. Vzreja in preleganje m atic — v soboto, 15. m aja 1982 v 
Vzrejnem centru Ljubljana, p ri živalskem v rtu  ob Večni poti. Na
zorni prikaz bo izvajal tov. D. Švara. P raktičn i prikaz bo ob vsa
kem vremenu.

2. Prognoza gozdnega m edenja — v soboto, 5. jun ija  1982 v 
Kočevkih gozdovih. Nazorni prikaz bo izvajal tov. I. Grajš. Za
rad i zahtevnosti prognoziranja — pot po gozdovih je  predvidena na 
razdalji ca. 40 km, zato bodo poslani iz ČDL le trije  čebelarji.

Za ČD L jubljana — vodja za vzgojo in izobraževanje
inž. Boätjan Roblek
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ČEBELARSKA RAZSTAVA V SEMIČU

Mnogim čebelarjem, vinogradnikom 
in drugim  obiskovalcem vinske razsta
ve v Semiču je še danes v dobrem 
spominu 25- in 26. april lanskega leta, 
ko smo čebelarji čebelarskega društva 
Semič predstavili širši javnosti dejav
nost društva, zgodovinski razvoj čebe
larstva in nasploh približali občanom 
čebele in čebelje pridelke.

Razstavo nam  je uspelo organizirati 
ob vsesplošnem razum evanju članov 
društva, posameznikov, ki so rade vo
lje odstopili svoje eksponate, in ob po
kroviteljstvu delovne organizacije Me- 
deks, ki je  vsestransko podprla našo 
dejavnost.

Društvo v Semiču je pravzaprav 
mlado, saj bomo letos praznovali šele 
petletnico svojega obstoja in organizi
ranega dela. Zato smo toliko bolj ve
seli našega uspeha, ki smo ga dosegli 
s  čebelarsko razstavo.

Do ideje, da bi lahko svojo dejav
nost pokazali tudi javnosti, smo prišli 
na IO društva. Ko smo organizator
jem  »Vinske razstave« nakazali svoj 
predlog, so ga sprejeli z odprtim i ro
kam i in dobili smo zeleno luč za svo
jo nadaljnjo akcijo.

Ni bilo lahko, kajti zavedali smo se 
odgovornosti, ki je  stala pred nami. 
Poti nazaj ni bilo. S trdno voljo in z 
željo, da nam  m ora uspeti, smo se p ri
jeli dela. Sešlo se je  celotno društvo. 
Vsak član je  dobil nalogo, ki jo je 
m oral izpolniti. Seveda je slonelo naj
večje breme na pripravljalnem  odbo
ru  in  izvršnem odboru društva, zakaj 
spregledati nismo smeli nobene po
drobnosti.

Razstava je  potekala po določenem 
program u v okviru prireditev  vinske 
razstave. Na prireditveni prostor so 
opozarjali velik napis, svojevrstni pa

nji in čebelarska točilnica, ki so uspeš
no privabljali obiskovalce. Razstavo je 
kazalo obiskati.

Vsakemu obiskovalcu smo ob ogle
du podarili značko čebelarskega d ru 
štva Semič- V razstavnem  prostoru so 
bili vsakom ur na voljo člani društva, 
ki so strokovno razlagali posamezne 
eksponate in povedali še kaj več o če
belarstvu.

Takoj na začetku je  razstavljala DO 
»Medex« svoje izdelke in literaturo, 
ki jo lahko ponudi čebelarjem  in d ru 
gim interesentom. Sledila je  zgodovi
na čebelarstva skozi stoletja s svojo 
literatu ro  in podobami naj večjih mož 
iz čebelarske stroke. M arsikoga so 
očarale panjske končnice znanega če
belarja Lojzeta Kastelica.

Na razstavnem  prostoru so prikazo
vali diapozitive o čebeljih boleznih in 
škodljivcih. Poleg vsega omenjenega 
ni m anjkalo najrazličnejših v rst pa
njev, čebelarskega orodja, čebeljih p ri
delkov, raznih notic in podatkov, ki 
so ponazarjali bistvene elem ente s če
belarskega področja- Panoji s slikami 
so na svojevrsten način dem onstrirali 
vsakodnevne prizore iz čebelarskega 
sveta. Lahko rečemo, da je razstavni 
p rostor prikazoval v besedi in sliki 
vse, k ar naj bi vedel vsak deloven člo
vek, da bi lažje vrednotil pomen če
belarstva tako v naravi kot v širši 
družbeni skupnosti-

Da bi dali razstavi in dogajanjem  v 
zvezi z njo pravi praznični pomen, 
smo najzaslužnejšim  čebelarjem, ki so 
v  preteklih  letih veliko prispevali za 
napredek čebelarstva na območju Se
miča in Bele krajine, podelili poseb
na priznanja za dolgoletno delo. Obi
skovalci, ki so bili na slavnostni seji 
in podelitvi priznanj, so lahko za sklep



poslušali predavanje o pomembnosti 
čebelarstva in si ogledali film  o var- 
roozi.

Obisk naše razstave je bil izredno 
dober, saj smo zabeležili več kot 2500 
obiskovalcev. Posebej smo bili veseli 
organiziranega obiska učencev COŠ 
Semič, čebelarjev čebelarskega d ru 
štva iz Š en truperta  te r  K rke iz Nove
ga m esta, vidnih predstavnikov DO 
»Medexa« in ZČDS te r skupščine ob
čine Črnomelj. P rav je, da omenimo 
tud i čebelarsko točilnico. Ponujala je 
slastno domače pecivo, ki so ga p ri
pravile gospodinje, te r  razne medene 
pijače, izdelane po receptih čebelar
jev  našega društva.

Čebelarska razstava je  prikazala

veliko zanim ivega za vsakogar. Delali 
in  p rip rav lja li smo jo z željo, da bi 
prikazali obiskovalcem vsaj del čebe
larjevega vsakdanjika in  vsaj tisto, 
kar je bilo mnogim neznano. P rep ri
čani smo, da nam  je  z našo zamislijo 
uspelo, kajti obisk na razstavi je po tr
dil veliko zanim anje javnosti za čebe
larstvo in čebelarsko dejavnost.

Ob tej prilik i bi se rad i ponovno 
zahvalili vsem organizacijam, d ru 
štvom in posameznikom, ki so nam  pri 
organizaciji razstave pomagali z de
narjem , nam  posodili dragocene eks
ponate in z osebnim delom prispevali 
k realizaciji in izpeljavi te  čebelarske 
prireditve.

Jože Kočevar

Republiška veterinarska uprava sporoča o stanju čebeljih kuž
nih bolezni za čas  od 1. 4. do 15. 4. 1982

VARROOZA

V občini A jdovščina v 5 čebelnjakih, Brežice v  1, Celje v 6, Cerknica v 
1, Črnomelj v 3, Domžale v 6, G. Radgona v 6, G rosuplje v 6, Jesenice v 1. 
Kočevje v 5, Koper v 3, K ranj v 7, Lj. Bežigrad v 2, Lj. Moste v 4, Lj. Šiška 
v 9, Lj. Vič v 9, Logatec v 1, M aribor v 31, M etlika v 2, M. Sobota v  24, N. 
Gorica v 31, N. mesto v  4, P tu j v 2, Radovljica v 9, Ravne v  3, Sevnica v 2, 
Sežana v 4, Škofja Loka v 4, Š entjur v 1, Tolmin v 13, T rebnje v 3, Titovo 
Velenje v 3, Žalec v 1 čebelnjaku.

Skupaj v 212 čebelnjakih

PRŠIČAVOST

V običini Celje v 1 čebelnjaku, C erknica v 1, Domžale v 1, II. B istrica v 1, 
Lj. Moste v 2, Lj. Šiška v  1, Lj. Vič v 1, N. Gorica v 2, Postojna v 1, Sežana 
v 6, Sl. Gradec v 1, Šk. Loka v 1 čebelnjaku.

Skupaj v 19 čebelnjakih

HUDA GNILOBA ČEBELJE ZALEGE

V občini Brežice v 1 čebelnjaku, Celje v 1, D ravograd v 1, Id rija  v 3, 
L itija  v 2, M aribor v 10, Postojna v 5, P tu j v 2, Sl. B istrica v 3, T rebnje v  1, 
Zagorje v 1 čebelnjaku.

Skupaj v 30 čebelnjakih
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MENTORJI ČEBELARSKIH KROŽKOV GOVORIJO O 
USPOSABLJANJU MLADINE ZA ČEBELARJENJE

MARTIN MENCEJ

P red  m ladim i čebelarji je V. repu
bliško srečanje in tekm ovanje, ki bo 
letos v Novem m estu pod pokrovitelj
stvom tovarne zdravil Krka. Zato naj 
danes prisluhnem o m entorjem  čebe
larskih  krožkov, kaj so povedali na 
območnih posvetovanjih, ki so bila v 
letošnjih prvih  mesecih v zvezi z n ji
hovim delom, težavami, uspehi in ne
uspehi te r kako so izm enjavali dose
danje izkušnje. Na ta  posvetovanja so 
bili vabljeni poleg m entorjev tudi 
predstavniki šol, skupnosti za pospe
ševanje km etijstva, predstavniki 
SZDL, m ladinske organizacije, ki so 
se tu  bolj in drugje zopet manj zado
voljivo udeležili in aktivno sodelovali 
v  razgovorih.

Poglejmo nekaj bistvenih obravna
vanih vprašanj in dogovorov.

Če so bile v  prvih  letih  ustanavlja
n ja  krožkov pred dobrim i desetimi leti 
težave z učnovzgojnimi kolektivi na 
šolah, ker v dostih prim erih ti niso ka
zali ustreznega razum evanja za to
vrstno interesno dejavnost šolske m la
dine zunaj rednega učno vzgojnega 
dela in so sprejeli pobudo od strani 
čebelarskih društev kot nekako vsi
ljevanje, pa je  stanje danes bistveno 
drugačno. Le redke so šolske uprave, 
katerim  morajo čebelarji dokazovati 
pomen seznanjanja m ladine s čebeljim 
življenjem, njihovim  pomenom za 
kmetijstvo, prehrano, zdravstvo itn- 
Čuti pa se še vedno rahlo zapostavlja
nje tovrstne svobodne dejavnosti v 
prim erjavi s športnimi, tehničnim i in 
podobnimi interesnim i dejavnostmi- 
Predvsem  bi bilo p ri tem  želeti več 
sodelovanja biologov na šoli kot po

moč m entorjem , ker je  prav  njihov 
predm et povezan s to dejavnostjo.

V ečkrat ovirajo nemoteno delo te
žave prostorske narave, k er so šol
ski prostori zasedeni z rednim  šol
skim delom. Iz podobnih razlogov so 
učenci časovno utesnjeni, ker so pre- 
okupirani z rednim  šolskim delom in 
s tem  prikrajšan i za svobodne dejav
nosti; to se še posebno občuti pri 
učencih, ki so oddaljeni od šole.

|S tem, da je ZČD Slovenije oziro
m a n jena kom isija izdelala podrobni 
učni načrt za delo v krožkih, izdala 
P riročnik za čebelarje začetnike, po
skrbela za dobre diapozitive in poši
lja  krožkom za polovično ceno svoje 
strokovno mesečno glasilo, je v p re
cejšnji m eri rešeno vprašanje nujno 
potrebnih učnih sredstev za teoretični 
del usposabljanja. Potreben je le še 
ustrezen film in stalne stenske slike 
oziroma risbe, pa bo to vprašanje za
dovoljivo rešeno.

Težavnejše pa je vprašanje praktič
nega usposabljanja. To je  možno v če
belnjaku oziroma na stojišču- Čebel
njaki pa so p ri šolah zelo redki, če
p rav  se stanje tud i v tem  pogledu iz
boljšuje. V novejšem času je nam reč 
postavljenih nekaj novih čebelnjakov 
oziroma paviljončkov p ri šolah in še 
več jih  je  v gradnji. Zato si m en
torji pomagajo na ta  način, da imajo 
praktično usposabljanje v svojem če
belnjaku oziroma na stojišču ali pa v 
najbližjem  pri šoli. So pa bila na po
svetovanju prav  glede tega različna 
mnenja. Medtem ko nekateri menijo, 
da je za praktično čebelarjenje nujno 
potreben čebelnjak oziroma paviljon-



ček pri šoli, če hočemo doseči, da bo 
aktivnost krožkarjev nenehno navzo
ča in se bo usposabljanje iz dneva v 
dan večalo, pa so proti tem u tudi 
pomisleki in ugovori. Najprej se pojav
lja vprašanje čebeljih pikov, ker je bil 
prim er, da je  učenca nekrožkarja pi
čila čebela. Bil pa je po vsej verje t
nosti alergičen na čebelji strup in so 
bile zavoljo tega precejšnje težave z 
otrokom in njegovimi starši. Na drugi 
strani se pa pojavljajo nevšečnosti 
predvsem pri m estnih in predm estnih 
šolah, ko starejši učenci nekrožkarji 
zapirajo panjska žrela ali na kakšen 
drug način kažejo svojo nevzgojenost 
in huligani j o p ri čebelnjaku. Zato je 
prevladalo mnenje, da naj bi vsak 
krožek imel paviljonček s čebelami, 
stal pa naj bi nekoliko oddaljen od 
šolske zgradbe, da ne bi prišlo do 
nevšečnosti z nepoklicanimi.

Skupinsko delo na šoli je težko že 
za izurjenega in izkušenega pedagoga, 
dvakrat težko pa za m entorja, ki ni
ma ne tovrstne izobrazbe in ne izku
šenj. Zato priporočamo ločeno delo po 
skupinah, nižja posebej in zopet višja 
posebej, k jer je to le mogoče, da bo 
uspeh učinkovitejši.

K er je  delo m entorjev v različnih 
krožkih na šoli v glavnem  honorirano, 
bi bilo treba rešiti ustrezno nagraje
vanje tudi za delo m entorjev v čebe
larskih  krožkih, ki je  v veliki večini 
do sedaj ljubiteljsko; k jer pa je  na
grajevano, je  zelo različno. Nekatere 
m entorje honorira šola, drugod imajo 
občinske čebelarske zveze sporazum  s 
km etijsko zemljiško skupnostjo in do
bivajo m entorji prek občinske zveze 
plačilo za svoje delo, tretjim  dajejo 
denarne nagrade km etijske zadruge 
itn. K er pa sodijo svobodne interes
ne dejavnosti učencev v okvir šolske
ga izobraževanja, je v prvi vrsti po
klicana šola, da zagotovi potrebna 
sredstva tudi za honoriranje m entor
jev  čebelarskih krožkov in to na na

čin, kot je  že urejeno v nekaterih  p ri
merih. M entor predloži šolski upravi 
učni program  in na podlagi tega skle
nejo pogodbo, v katero so vključene 
obveznosti in višina honorarja.

Res je  bil od vsega začetka osnovni 
nam en dela v čebelarskih krožkih, da 
se čim več m ladine seznani z zaplete
nim  življenjem  v čebelji družini, n ji
hovim organiziranim  zadružnim  živ
ljenjem  in čebeljimi pridelki, nič manj 
važen pa ni namen, da se del krožkar
jev usposobi in spodbudi za samostoj
no čebelarjenje po končanem usposab
ljan ju  oziroma šolanju. Tu pa se že ta 
koj na začetku zatakne, in sicer pri 
prvih  investicijah za nabavo čebelar
ske opreme in čebel. V največ p ri
m erih so do sedaj priskočili na pomoč 
posamezni čebelarji in čebelarska dru
štva. K er pa je razvoj čebelarstva 
vprašanje širšega družbenega pomena 
ali naj bi bilo, vprašanje čebelarske
ga podm ladka pa predvsem  skrb tistih 
družbenih dejavnikov, ki imajo od če
belarstva največ koristi, kot npr- sveti 
za pospeševanje km etijstva, sad jar
stva, predelovalci čebeljih pridelkov 
pa najsibo v prehrani ali zdravstvu, 
bi p rav  ti m orali omogočiti mlademu 
začetniku samostojno čebelarjenje, če 
že ne s potrebnim  inventarjem , pa vsaj 
s posojili in regresom. Veliko število 
usposobljenih bivših krožkarjev čaka 
na  to pomoč. Ali naj ostanemo gluhi 
in razočaramo mladino?!

Na vseh teh posvetovanjih so se 
m entorji strinjali, da pomenijo dose
danja vsakoletna srečanja in tekm o
vanja m ladih čebelarjev-krožkarjev 
razveseljive spodbude za organizira
nje novih krožkov in  za še uspešnej
še delo med letom tako glede teore
tičnega kot praktičnega usposablja
nja. Zato je treba srečanja in tekm o
vanja nadaljevati. Tudi način tekm o
vanja ustreza svojemu nam enu in 
prav  tako nagrajevanje za najboljše 
dosežke. Sprem eniti je  treba le samo



tekm ovanje, ker če bi se ena in ista 
vprašanja ponavljala, je nevarnost, 
da si vprašanja zapomnijo in prene
sejo na prihodnjo ekipo ali si na kak 
način preskrbijo vprašalne pole in se 
odgovore mehanično naučijo. Spre
m enjeni način tekm ovanja naj bi 
uvedli že na letošnjem tekm ovanju.

Tako je prvi poskus območnih po
svetovanj dosegel uspeh in dal ne le 
pregled dosedanjih izkušenj, ampak 
so nasveti in predlogi pripomogli k 
še bolj poglobljenemu delu v krožkih, 
kakor tudi delu v komisiji za čebelar
ski podmladek pri ZČD Slovenije.

V ČEBELARSKEM KROŽKU

Na naši šoli deluje več krožkov, med 
njimi tudi čebelarski. Okrog petnajst se 
nas redno enkrat tedensko zbere pri če
belnjaku s šestimi panji.

Zdaj smo hranili čebele s sladkorno 
raztopino. Pri zadnji uri smo pazili panje, 
da bi čez zimo čebelam ne bilo pre
mrzlo. Večkrat nas obiščejo starejši če
belarji, ki nam pomagajo lin svetujejo. 
Ko dežuje, gledamo diapozitive in se uči
mo o biologiji čebel. Nekajkrat smo tudi 
utirali satnice v satnike. Pripravljamo

se tudi za tekm ovanje mladih čebelar
jev Slovenije. Enkrat smo se ga že ude
ležili. Organizirali bomo tudi šolsko tek
movanje in najboljše poslali na nasled
nja tekmovanja.

Čebelarjenje je koristno, moraš pa za
res ljubiti čebelo in ceniti njeno delo. 
Želim, da bi krožek uspešno deloval še 
vrsto let.

Franci Batagelj 
Čebelarski krožek 
Osnovna šola Dobravlje

KAKO SEM ZAČEL ČEBELARITI

Obiskujem 6. razred osnovne šole Do
bravlje. V začetku šolskega leta so za
čeli delovati razni krožki. Veliko sem  
razmišljala, za katerega bi se odločila. 
Počasi me je začel mikati čebelarski kro
žek. H ojo misel je podprla tudi mama 
in odločila sem se zanj. Krožek so obi
skovali le fantje in prav debelo so po
gledali, ko sem se jim pridružila. Kma
lu se je opogumilo še nekaj deklet, tako 
da nas je zdaj kar lepa družba.

Delo v čebelarskem krožku je zelo za
nimivo. Marsikaj smo že izvedeli o mar
ljivih čebelah in njihovem življenju.

Veliko delamo v čebelnjaku. Ze pred 
prvim mrazom smo panje založili s pa
pirjem in stiroporom. Kadar dežuje, osta
nemo v razredu, kjer gledamo diapoziti
ve o življenju čebel in delu v čebelnja
ku.

Kljub temu, da sem v začetku omaho
vala, bom tudi drugo leto obiskovala 
krožek, pa čeprav me bo kakšna drzna 
čebelica počastila s pikom.

Beti Černigoj, 6a razred 
Osnovna šola Dobravlje

ČEBELARJI POZOR!

Nudim vam  najsodobnejšo tehnologijo za pridobivanje cvetne
ga prahu, osm ukalnike vseh v rst in za vse tipe panjev. S cvetnim 
prahom  spomladi in jeseni najh itreje  razvijem o čebelje družine do 
zaželene moči, česar ne dosežemo z nobenim drugim  nadomestkom.

Oto Primožič, Prebold 39, p. Prebold
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MARTIN KREŽE

Kot v mnogih, se tudi 
v našem društvu sreču
jemo sleherno leto z iz
gubo naprednih čebelar
jev in stebrov društve
ne dejavnosti. Eden iz
med teh mož je bil tudi 
Martin Kreže, ki mu je 
smrt v 77. letu starosti 
prekinila trpljenje po 
dolgi invaliidnosti in hu

di bolezni. V spremstvu številnih lovcev, 
čebelarjev in sovaščanov smo ga v mar
cu mesecu leta 1980 pokopali na dol
skem pokopališču. Njegova čebelarska 
pot je bila dolga in plodna, kajti že pred 
vojno je bil znan čebelar. Bil je ver
jetno prvi čebelar v revirjih, ki se je 
resno in strokovno lotil odbire in vzreje 
čistih kranjskih čebel. S pokojnim Me
todom Jenkom sta že tedaj posvečala 
veliko pozornosti medovitim rastlinam  
in jih  tudi sadila in sejala na neobdela
nih zemljiščih. To njegovo vnemo je 
prekinila vojna vihra, saj se je kot za
veden Slovenec ves posvetil osvobodil
nemu gibanju.

Po končani vojni se je še z večjo za
gnanostjo lotil čebelarstva ter bil vedno 
in povsod pripravljen delati, svetovati 
in organizirati. Bil je med pobudniki za 
ustanovitev društva, nato pa več let član 
upravnega odbora. Čeprav precej odda
ljen, se je redno udeleževal sej, na kate
rih nam je s svojo preudarno besedo 
koristno svetoval. Na njegovo pobudo 
smo pred leti organizirali plemenilno 
postajo, kii pa smo jo kmalu opustili.

Začetniki so se radi zatekali k njemu, 
da bi spoznali čebelarsko abecedo, kajti 
tedaj v naši dolini ni znal nihče razla
gati življenja in dela s čebelami tako 
preprosto, lepo in potrpežljivo kot on. 
Pri gradnji našega prvega Doma čebe
larjev je bil kljub invalidnosti s svojimi 
sinovi redno na delovnem mestu in je 
tako veliko pripomogel, da smo objekt 
dogradili. 2e  zelo bolnega smo obiskali 
ter mu v pogovoru povedali, da si gradi
mo nove, lepše društvene prostore. Solz
nih oči nam je dejal: »Zelo rad bi z vami 
sodeloval, žal tega več ne zmorem; 
upam pa, da boste zmogli«. B il je vse
stransko razgledan in deloven član. Pri 
vsem, kar se je  v društvu dogajalo, je

bil pripravljen sodelovati, kajti med če
belarji je za hip pozabil na svojo inva- 
Lidnost. In če govorimo o čebelarju idea
listu, je bil zagotovo to naš Tinče. Nič 
koliko ur je presedel pri svojem lepo 
urejenem čebelnjaku. Prav gotovo so mu 
čebele pomenile mnogo več kot vsak f i
nančni rezultat. Zveza čebelarjev Slove
nije ga je odlikovala z odličjem Antona 
Janše II. stopnje. O njem bi lahko še 
mnogo zapisali ali povedali, vendar nas 
ob tej hudi izgubi tolaži upanje, da bo 
sin Srečko nadaljeval čebelarsko pot z 
enako vnemo kot njegov oče.

Ob odprtem grobu je spregovoril tov. 
Franc Benetek ter se od njega poslovil z 
besedami:

Dragi Tinče, hvala ti za ves trud, ki si 
ga vložil v čebele in  našo organizacijo, 
počivaj spokojno v zemlji, ki si zanjo 
poleg knapovščine vložil toliko dela in 
ljubezni.

Bil kmet si, lovec, čebelar, 
zlato črno v jami kopal, 
partizanom v mlinu moko mlel, 
kjer zadel te je sovražen strel. 
Počivaj v miru naš dragi Martin 
naj ne usahne, nate spomin.

Č. D. Hrastnik

VINKO LAPORNIK

Star komaj petdeset 
let, je 6. maja 1981 oma
hnil v prezgodnji grob 
naš član Vinko Lapornik 
iz Sedraža nad Laškim.

Nepričakovana novica, 
da med nami ni več lju
bitelja in skrbnega va
ruha svojih čebelic, dob
rega gospodarja in dru
žinskega očeta, nas je 

vse, ki smo ga poznali, močno pretresla. 
Zaposlen je bil kot mizar v Tovarni 
TIM Laško. Doma je limel lepo urejeno 
delavnico, ki mu je bila naj ljubši koti
ček. Poleg drugega je delal tudi panje 
in pripomogel marsikateremu mlajšemu 
čebelarju, da si je ustvaril čebelarstvo. 
Čebelarskemu krožku pri osnovni šoli 
Sedraž je vedno rad pomagal. Zlasti 
mlajši čebelrji ga bodo zelo pogrešali. 
Na svojem vrtu je imel vzorno urejen 
čebelnjak, ki je bil okras njegove do
mačije. Tudi svoje otroke je naučil če-



belaribi. Oba sinova, Vinko in Bojan, sta 
marljiva člana čebelarskega krožka v 
Sedražu in bosta skrbela za to, da bodo 
čebele še naprej obletavale njegovo do
mačijo.

Čeprav je bila njegova življenjska pot 
kratka, si je pridobil mnogo prijateljev, 
kar je pričal njegov prerani grob, ki je 
bil zasut s cvetjem in venci. Ob njego
vem odprtem grobu se je od njega v 
imenu čebelarskega društva Laško po
slovil tov. Stanko Ropret, se zahvalil za 
njegov trud in prizadevanje za čebelar
stvo, njegovi družini pa izrekel sožalje. 
Ohranili ga bomo v lepem spominu.

Čebelarsko društvo Laško

RADO CEDILNIK

Na zadnji dan lanske
ga leta je na šmarskem  
pokopališču donela pe
sem zbora. Toda tokrat 
nekoliko drugače. Manj
kal je glas, ki je za 
vedno utihnil, glas to
variša Rada Cedilnika, 
člana CD Tacen, ki so ga 
njegovi prijatelji prav
kar položili k zadnjemu 

počitku.
Veliko je izgubilo KUD Tacen z odho

dom svojega nadvse marljivega člana, 
dobrega pevca in organizatorja. Zelo ga 
bomo pogrešali člani CD Tacen, ki smo 
se le nekaj tednov pred tem zbrali na 
letni konferenci, na kateri smo tovariša 
Rada odlikovali z redom III. stopnje An
tona Janše. Odlikovali smo ga v zahvalo 
za nadvse zagnano delo v društvu v zad
njih letih in v upanju, da bo ta pomoč 
društvu ostala tudi v prihodnje. Zal n je
govega prispevka ne bo več, ostala bo 
le  praznina, ki jo bomo težko zapolnili.

Tovariš Cedilnik je pričel čebelariti 
pred petnajstimi leti, in to predvsem za
radi velike ljubezni do narave, s katero 
je našel tesen stik prav pri čebelah. Op
ravljal je 16 vzorno urejenih AZ panjev 
v čebelnjaku, ki si ga je kot tesarski 
mojster izdelal sam. Ze takoj ob pričet
ku čebelarjenja se je včlanil v tacensko 
društvo in bil eden najbolj aktivnih  
članov. Od leta 1974 do 1980 je bil tajnik 
društva, vse do smrti pa član I. O.

Čebele ne bodo ostale zapuščene in 
zanje bo odslej skrbel sin Andrej.

Slava njegovemu spominu!
CD Tacen

FRANC BASTL

Našega dragega tova
riša Franceta Bastlna ni 
več med nami. Zapustil 
je svojo ljubljeno ženo, 
svoje čebelice in nas.

Rodil se je 7. 11. 1901 
v romantičnem kraju 
nad Delcami. Čebelariti 
je začel leta 1938. Nje
govo življenje ni bilo 
lahko, saj je bil gozdni 

delavec in tesar, toda navzlic težkemu 
delu je zmeraj našel čas, da je svoje 
čebele lepo oskrboval.

Čebelarji smo občutili, kako je bil z 
njim i srečen. Imel je dobro ženo, ki mu 
je bila zvesta pomočnica pri čebelah in 
na skromni domačiji, kjer je imel čebel
njak s 16 AZ panji.

Dragi France! Ohranili te bomo v naj- 
lepšem spominu. Naj ti bo lahka sloven
ska zemlja!

Zeni in sorodnikom dragega pokojnika 
izrekamo v imenu čebelarske družine 
iskreno sožalje.

CD Gornji grad 
Anton Krefel

JAKOB SOK

Ob obletnici njegovq 
smrti se ga vsi čebelar
ji CD Dornava spomi
njamo ter mu izrekamc 
iskreno hvalo za njego
va prizadevanja in spo
štovanje njegovemu spo
minu.

Rodil se je 4. 7. 1908 
v Dornavi kot sin čebe
larja Jožefa. Tako se je 

že v nežnih otroških letih seznanil s če
belami in jih  vzljubil. B ile so mu v ve
selje in ponos, ko jih je po očetovi smrti 
prevzel, jih z ljubeznijo gojil in čuval. 
Imel je 15 dunajčanov.

Bil je ustanovni član naše družine in 
zvest naročnik Slovenskega čebelarja.

Ko se je njegovo življenje začelo bli
žati zatonu in ga je bolezen onesposobila 
za druga dela, je vse dneve presedel 
pri čebelnjaku ter opazoval svoje ljub
ljenke, dokler ni za vedno zatisnil svo
jih trudnih oči dne 13. 1. 1981. Zdaj na
daljuje njegovo delo njegov zet in čebe- 
lari z AZ panji.

CD Dornava



Pri firmi «APICOLTURA« F.LLI COMARO, 
UDINE, lahko  k o n č n o  d o b i te  kvalite ten  č e 
be la rsk i p ribor »LEGA«

f/lli Comoro
Via Celio Nanino, 31 
33010 Reana del Rojale 
Udine/ltalia - Tel 0432/857039

—  kadilnik iz n e r ja v e č e g a  
jek la

—  z a šč i tn a  pokrivala: 
kv ad ra tna , ok rog la , z  jo 
p ičem  in p a jčo lan  iz tk a 
n ine

—  s to ja la  za  odkrivan je  
m ed en ih  sa tov , vrtljiva in 
funkc iona lna

—  točila  —  n a  ročni p o g o n  
in z m otorjem , ta n g e n 
c ia lna  in rad ia lna , z 
av to m a tsk o  hidravlično  
sk lopko  ali m enja ln ikom  
brz ine

—  p o s o d e  za  d o z o re v an je  
m ed u  iz n e r ja v e č e g a  je 
kla od  50 d o  500 kg

—  te k o č a  h ra n a  (»N ekta
rine«)

—  p o g a č e  (»Candim ile«)

—  n a d o m e s te k  c v e tn e g a  
p rah u  (»Pollinape«)

—  pitalniki, p re š e ,  kozarci 
in s to  d rug ih  p red m e to v  
za  velike in m ale  č e b e 
larje

N a jp o p o ln e jša  in na jbo lje  u re je n a  trgov ina  za  v a še  
p o tre b e .  S p o ro č i te  nam  v a š  n as lo v  ir* poslali vam  bo m o  
ka ta log  v b a rv ah  in cenik .

Firma «BRATJE COMARO«



S P E C I A L N A  T R G O V I N A  ZA S O D O B N O  
Č E B E L A R S T V O  Telefon (04222) 42286
A - 9061 CELOVEC - Wölfnitz - Felsenschm ied
ga sse  19 f i /S  ÖSTERREICH REPRÄSENTANZ

fils
B.P. n* 2 - 45450 FAY-AUX-LOGES

Telefon iz Jugoslavije: 
9943-4222-42286

TOČILA ZA MED: Vsa točila so narejena iz nerjavečega 
jekla.
A. Na ročni pogon: Tangencialna ali radijalna točila, 
deljen pokrov, tr i  noge.
prem er 530 mm na 3 sate tangen., 3.280.— Sch
prem er 650 mm na 4 sate tangen., 3.420.— Sch
prem er 550 mm na 4 sate tangen., 3.350.— Sch
B. Na električni pogon: Tangencialna ali radialna točila 
elektrom otor 70 W, ena brzina, pogon levo in desno, na 
treh  nogah.
prem er 550 mm na 4 sate tangencialno ali
prem er 550 mm na 12 satov radialno 6.580.— Sch
prem er 650 mm na 4 sate tangencialno ali
prem er 650 mm na 12 satov radialno 7.390.— Sch
Točilo z elektrom otorjem  140 W, deljen pokrov, podnož
je  ojačano.
prem er 800 mm na 24 satov radialno 15.480.— Sch
prem er 800 mm na 6 satov z obračalom 24.200.— Sch
ELEK TRIČN I N 0 2 l:
s term ostatom  (2 leti garancije) 860.— Sch
brez term ostata 540.— Sch
POSODE ZA O D K RIV A N JE SA TJA : Iz plastike s ko
vinskim stojalom, stojalo za odlaganje satov iz nerja
veče pločevine.
K A D ILN IK I:
SMOKER z mrežo — prem er 10 cm 190.— Sch
SMOKER iz nerjaveče pločevine — prem er 10 cm 210.— Sch
SMOKER iz neraveče pločevine — prem er 8 cm 190.— Sch
VULKAN na pero 280,— Sch
VULKAN z električnim  m otorjem  310.— Sch
SODI ZA MED: Iz nerjaveče pločevine — od 50 do 500 
kilogramov.

K upljene predm ete lahko pošljemo tudi po pošti ali z vlakom na vaš na
slov, v tem  prim eru priložimo račun. P ri osebnem dvigu vam damo 5 °/i> po
pust. Prosimo vas, da se predhodno inform irate ali imamo zaželeni predm et 
na zalogi. E. M. FUCHS



OGLASI

Kupim 10 rabljenih AZ panjev
Franc Cerar, Ponoviška 9, 61270 L itija

PRODAM 15 naseljenih AZ panjev ali samo čebele s satjem
Jože Felicijan, Veliki Podlog 37, Leskovec pri Krškem

PRODAMO večje število hramčkov in plemenilčkov sistema »Zander«, vse 
v dobrem stanju. Ogled: Ciril Jalen, Rodine 18, 64274 Žirovnica.

ZČDS, C ankarjeva 3, 61000 L jubljana

KUPIM rabljeno točilo in kom biniran mizarski stroj, po možnosti z rez- 
karjem.

Štefan Pozderec, Melinci 3, 69231 Beltinci

PRODAM 2 AŽ panja z družinama. Čebele so zdrave.
Gregor Drolc, Rezijanska 16, L jubljana, telefon 263 870

PRODAM več rojev meseca m aja in junija.
Janez Čuden, Prečna 3, 64264 Bohinjska Bistrica

PRODAM 16 novih naseljenih AZ panjev na 10 satov in čebelnjak za 2^ 
AZ panjev, prim eren za vikend.

Florijan Pogačar, Rečiška cesta 26, Bled

PRODAM, zaradi slabega zdravja, 30 čebeljih družin. Prodam  tudi sko
raj nov čebelnjak za 36 panjev, v katerem  je predprostor s približno 5 m'2 po
vršine. P eter G rabnar, Moravče, Vegova 11

List izhaja vsakega 1. v mesecu
Izdaja ga Zveza čebelarskih društev za Slovenijo v Ljubljani, Cankarjeva c. 3/II. Telefon: 210 992. 
Izdajateljski svet: Dušan Švara, predsednik; člani: Franc Magajna, Martin Mcncej, Janez Mihe
lič, Fani Osojnik, A. Marija Sedej, Joško Slander in Janez Terlep.
Uredniški odbor: Janez Mihelič, Dušan Švara, Jože Babnik, Lojze Kastelic, Martin McnccJ, 
Franc Javornik, Franček Slvic.
Odgovorni urednik: Dušan Švara 
Glavni urednik: prof. Janez Mihelič 
Tehnični urednik: Matija Hočevar 
Lektor: prof. Danica Bizjak
Olavni in odgovorni urednik Biltena — Medex — exp.-imp. Franc Strumbelj.
Letna naročnina za nečlane 400.—, za tujino 500.—, za člane čebelarskih organizacij drugih 
republik 400.— dinarjev. Cena za posamezno številko je 40.— dinarjev za tujino 50.— dinarjev. 
Odpovedi med letom ne upoštevamo. Reklamni oglasi: cela stran — G000 din, pol strani — 3500 
din, četrt strani — 2000 din. Trikratna zaporedna objava 20 % popusta. Splošni oglasi: beseda 
10 dinarjev. Člani imajo pravico do enega brezplačnega oglasa v tekočem letu, do 20 besed. 
Za vsako naslednjo besedo doplačajo po veljavni tarlri 10 dinarjev. Članarina znaša 300.— din 
in 2 din od panja, s članarino je plačan tudi Slovenski čebelar.
St. žiro računa pri SDK v Ljubljani, Miklošičeva c.: 50101-678-48636.
Devizni račun št. 50100-620-107-010-30960-943.
Revijo sofinancira RSS.
Po mnenju republiškega sekretariata za prosveto in kulturo št. 421-1/74 Je glasilo oproščeno 
temeljnega davka od prometa proizvodov.
Tiskala tiskarna Tone Tomšič, Ljubljana v 7.800 izvodih.
Rokopisov ne vračamo.


